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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...
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Прачытай сам i перадай другому.

НЕЛЬГА МАЎЧАЦЬ!

Спыніць тупую сілу 
беззаконня!

Адкрыты ліст ветэранаў беларускай журналістыкі  
і кіраўнікоў незалежных СМІ Рэспублікі Беларусь

Дык хто паедзе  
на Усебеларускі 
народны сход?

Актывіст са Слоніма Алесь Масюк звярнуўся ў 
мясцовыя райвыканкам і райсавет з просьбай 

апублікаваць на сайце раённай газеты і 
райвыканкама спіс дэлегатаў, якія будуць 

прадстаўляць раён на шостым Усебеларускім 
народным сходзе. Аказалася, што гэта немагчыма.

Руслан ОКОСТКО:
«Мама, я выхожу!  

На месте Романа мог быть и я»
В Солигорске прошел суд над Русланом Окостко. 30-летний бывший десантник стал известен после того,  

как 15 ноября прошлого года прошел по улицам города в парк Четырех стихий с бело-красно-белым флагом.

Светлана ТИХАНОВСКАЯ, 
лидер белорусской оппозиции:

Працэс па «справе 
«Белгазпрамбанка» пачнецца  

17 лютага
Пра гэта стала вядома ўчора па выніках 

папярэдняга судовага пасяджэння.

Мы, ветэраны беларускай 
журналістыкі і кіраўнікі незалежных 
СМІ Рэспублікі Беларусь, звяртаемся

да вас – грамадзяне Рэспублікі 
Беларусь;

да вас – Адміністрацыя прэзідэнта і 
Урад Рэспублікі Беларусь;

да вас – прадстаўнікі ўладных і 
сілавых структур;

да вас – калегі з дзяржаўных СМІ, каму 
не здрадзілі прафесійная салідарнасць i 
сумленне;

да вас – прадстаўнікі міжнародных 
журналісцкіх і праваабарончых 
арганізацый…

Мы звяртаемся да вас з адзіным 
заклікам –

ВЫРАТАВАЦЬ НАРОДЖАНУЮ 
Ў ПАКУТАХ ДВУХ СТАГОДДЗЯЎ 
НЕЗАЛЕЖНУЮ БЕЛАРУСКУЮ 
ЖУРНАЛІСТЫКУ!

Пачаўшы з беспрэцэдэнтнага ўціску на 
незалежныя СМІ, спрабуючы паставіць 
заслону на іх шляху да чытача, гледача, 
слухача, улада не абмежавалася блакадай 
інтэрнэт-выданняў, нічым не матывава-
най, з парушэннем усіх падпісаных дамоў 
адмовай друкаваць і распаўсюджваць 
газеты, пазбаўленнем акрэдытацыі 
журналістаў замежных СМІ…

Тое, што сёння робіцца з боку 
дзяржавы і яе сілавых структур у 
адносінах да незалежнай беларускай 
журналістыкі і журналістаў, цяжка 

назваць уціскам, спробай абмежаваць 
іх уплыў на грамадства. Гэта – самае 
сапраўднае задушэнне СВАБОДЫ 
СЛОВА.

Якім законам можна апраўдаць тое, 
што незалежная газета “Народная 
Воля”, якая цягам апошніх шасці 
гадоў не мела ніводнага папярэджан-
ня як ад Міністэрства інфармацыі, 
так і ад іншых кантралюючых 
дзяржаўных органаў, больш за пяць 
месяцаў таму па надуманай пры-
чыне была пазбаўлена магчымасці 
друкавацца, распаўсюджвацца па 
падпісцы і праз рознічную сетку ў 
Рэспубліцы Беларусь?! У гэткім жа 
дыскрымінацыйным становішчы 
апынуліся газеты “Свободные ново-
сти”, “БелГазета” і шэраг іншых неза-
лежных выданняў.

Якім законам можна апраўдаць 
крымінальны пераслед журналістаў 
за сумленнае выкананне свайго 
прафесійнага абавязку, як гэта адбыва-
ецца з Кацярынай Андрэевай, Дар’яй 
Чульцовай, Кацярынай Барысевіч?

Якім законам можна апраўдаць 
крымінальны пераслед журналістаў за 
тое, што яны стварылі сапраўдную шко-
лу прафесійнага майстэрства, як гэта 
адбываецца з супрацоўнікамі “Прэс-
клуба” на чале з Юліяй Слуцкай?

Якім законам можна апраўдаць сотні 
затрыманняў журналістаў падчас 

выканання імі прафесійных абавязкаў, 
гвалт і адміністрацыйнае самавольства 
ўлады ў дачыненні да іх?!*

Так і хочацца ўсклікнуць: ШТО 
ВЫ ВЫТВАРАЕЦЕ, ПРАДСТАЎНІКІ 
ЎЛАДЫ?!

Свабода слова – не фігура 
мовы. Забіваючы гарантаваную 
Канстытуцыяй свабоду слова, воль-
ную ад прапагандысцкіх выдумак 
журналістыку, вы забіваеце дзяржаву, 
ад імя якой творыце зло.

Няўжо вы сапраўды думаеце, што 
тупая сіла беззаконня здольная пера-
магчы сілу праўды?

СПЫНІЦЕСЯ!
ВЯРНІЦЕ СВАБОДНУЮ 

ЖУРНАЛІСТЫКУ КРАІНЕ!
ВЯРНІЦЕ ЖУРНАЛІСТАЎ, ЯКІЯ 

ЗНАХОДЗЯЦЦА ЗА КРАТАМІ, ІХ 
СЕМ’ЯМ, ІХ ВЫДАННЯМ!

ВЯРНІЦЕ КРАІНУ ВА ЎЛОННЕ 
ЗАКОНАЎ І ПРАЎДЫ!

*Заўвага. У 2020-м і ў студзені 2021 
года затрыманы 485 журналістаў, 98 
з іх апынуліся пад арыштам. Усяго 
за гэты час журналісты правялі за 
кратамі больш за 1400 дзён. Пасля 
выбараў 9 жніўня зафіксавана 62 
выпадкі фізічнага гвалту ў дачыненні 
да журналістаў.

Ветэраны беларускай 
журналістыкі:

Таццяна Арлова,
Сямён Букчын,
Сяргей Ваганаў,
Вячаслаў Вольскі,
Анатоль Вярцінскі,
Фёдар Вялікаселец,
Валерый Дубоўскі,
Сяргей Законнікаў,
Іосіф Калюта,
Леанід Левановіч,
Міхаіл Міхаевіч.
Кіраўнікі незалежных СМІ  

Рэспублікі Беларусь:
Андрэй Дынько, шэф-рэдактар газеты 

“Наша Ніва”,
Кірыл Жываловіч, галоўны рэдактар 

“БелГазеты”,
Васіль Зданюк, галоўны рэдактар 

газеты “Свободные новости”,
Марына Золатава, галоўны рэдактар 

партала TUT.BY,
Аксана Колб, галоўны рэдактар газеты 

“Новы час”,
Ірына Леўшына, галоўны рэдактар 

інфармацыйнай кампаніі БелаПАН,
Аляксандр Старыкевіч, выдавец 

інтэрнэт-газеты “Салідарнасць”,
Іосіф Сярэдзіч, галоўны рэдактар 

газеты “Народная Воля”,
Андрэй Бастунец, старшыня  

ГА “Беларуская асацыяцыя журналістаў”.

– Наша главная цель – 
провести свободные и спра-
ведливые выборы, которые 
были бы признаны бело-
русами и на международ-
ном уровне. Этому должно 
предшествовать освобож-
дение всех политических 

заключенных и прекраще-
ние насилия. Новые выборы 
должны быть проведены как 
можно скорее.

(Во время телефонного разго-
вора 2 февраля с министром ино-
странных дел Великобритании 
Домиником Рабом.)

СКАЗАНО!

СМЕХАТУРА

Слонімскі раён на шостым 
Усебеларускім сходзе маюць 
прадстаўляць 15 чалавек. 
Масюк прасіў улады, каб 
яны апублікавалі звесткі аб 
тым, якімі калектывамі ці 
арганізацыямі кожны з іх быў 
вылучаны ў якасці дэлегата.

Атрымаў адразу два адказы: 
ад старшыні райвыканкама і 
старшыні райсавета. Старшыня 
райвыканкама Генадзь Хоміч 
піша, што “рашэннем Слонімскага 
раённага Савета дэпутатаў ад 29 
снежня 2020 г. №187 удзельнікамі 
шостага Усебеларускага сходу 
абраны 9 дэпутатаў мясцовых 
Саветаў ад Слонімскага раёна. 
Таксама грамадскімі аб’яднаннямі 
“Белая Русь”, “Беларускі саюз 
жанчын”, прафсаюзамі на 
пасяджэннях іх кіруючых 
органаў рэспубліканскага 
ўзроўню ўдзельнікамі шоста-
га Усебеларускага сходу абра-
ны 6 прадстаўнікоў грамадскіх 
аб’яднанняў ад Слонімскага раё-
на”.

Старшыня райвыканкама 
дадае, што ў раённай газеце што-
тыдзень з’яўляюцца інтэрв’ю з 
абранымі дэлегатамі і кожны 
жадаючы, маўляў, можа з імі 
азнаёміцца. Але Масюк сцвяр-
джае, што відэаінтэрв’ю на сай-
це раённага выдання з’явіліся 
толькі з пяццю дэлегатамі.

“Усё роўна застаецца незра-
зумелым, чаму жыхары раёна 
не могуць проста пабачыць спіс 
тых, хто іх будзе прадстаўляць 
на Усебеларускім сходзе, і даве-
дацца, хто іх вылучаў і хто за іх 
галасаваў”, – настойвае спадар 
Алесь.

Магчыма, нейкую яснасць 
у гэта ўносіць адказ Масюку 
старшыні Слонімскага раённа-
га Савета Алега Таргонскага. 
Ён піша: “Улічваючы склада-
ную эпідэміялагічную сітуацыю, 
у спіс удзельнікаў шостага 
Усебеларускага народнага сходу, 
выбраных ад Слонімскага раёна, 
могуць уносіцца змены, а зна-
чыць, ён не з’яўляецца канчат-
ковым. У сувязі з чым лічым яго 
апублікаванне немэтазгодным”.

Сітуацыя як з футбольнай 
камандай, калі спіс гульцоў 
падаюць непасрэдна перад 
пачаткам матча.

Што тычыцца цікаўных 
кшталту Масюка, то відавочна, 
што пра дэлегатаў ад свайго раё-
на на шосты Усебеларускі сход 
яны змогуць даведацца ў леп-
шым выпадку ўжо пасля сходу. 
Хаця не факт, бо потым гэта 
наогул можа стаць непатрэб-
ным.

Смехатура дый годзе! Які 
сход, такі і збор дэлегатаў на яго.

Міхал КАРНЕВІЧ.

СУД

У гэты дзень былі ўжыты 
беспрэцэдэнтныя меры 
бяспекі – адменены ўсе іншыя 
суды, закрыты ўваход для 
наведвальнікаў, агароджана 
тэрыторыя, яе кантралявалі 
сілавікі ў балаклавах.

У справе фігуруе былы стар-
шыня праўлення банка і экс-
прэтэндэнт на прэзідэнцкую 
пасаду Віктар Бабарыка. 
Таксама ў суд прывозілі топ-
менеджараў банка Кірыла 
Бадзея, Сяргея Дабралета, 
Аляксандра Ільясюка , 
Дзмітрыя Кузьміча, Сяргея 
Шабана (іх вінавацяць у 

“атрыманні хабару арганіза-
ванай групай у асабліва буйным 
памеры”) і заснавальніка ТАА 
“Актыўлізінг” Віктара Кабяка 
(яго вінавацяць у дачы хабару 
ў буйным памеры), якія пайшлі 
на здзелку са следствам.

Віктар Бабарыка сваёй 
віны не прызнае, на здзелку 
не пайшоў (тое самае зрабіў і 
Аляксей Задойка). Бабарыку 
вінавацяць у атрыманні хабару 
арганізаванай групай у асабліва 
буйным памеры і “адмыванні” 
грошай.

Суд павінен прайсці ў адкры-
тым фармаце.

ВЕРДИКТ

Там его и задержали сотруд-
ники РОВД. Сперва ему дали 
15 суток за участие в несанк-
ционированном массовом меро-
приятии. Но на свободу после 
отбытия административного 
наказания мужчина не вышел 
– против него 30 ноября было 
возбуждено уголовное дело за 
сопротивление сотруднику 
милиции и за нанесение теле-
сных повреждений, не повлек-
ших за собой осложнений и вре-
да здоровью (ст.363 УК РБ). До 
суда Руслан Окостко содержал-
ся в тюрьме г.Жодино.

Судебные заседания 
проходили 2 и 3 февраля. 
Рассматривала дело судья Алеся 
Середенко. Государственное 
обвинение поддерживал про-
курор Алексей Чернышевич. 
Потерпевшим был признал 
сотрудник Солигорского РОВД 
Егор Царикович.

Поддержать Руслана и в пер-
вый, и во второй день судебных 
заседаний пришло несколько 
десятков человек. Однако в зал 
суда со ссылкой на эпидемиоло-
гическую обстановку в первый 
день пустили далеко не всех, не 
попали и представители СМИ. 
Во второй день было еще стро-

же – кроме родственников под-
судимого и сотрудников РОВД, 
почти никому из пришедших 
попасть на процесс не удалось. 
3 февраля у здания суда был 
задержан солигорский активист 
Владимир Шило, который, как 
и другие, хотел присутствовать 
на данном судебном заседании. 
Как стало известно, на него был 
составлен протокол по ст.17.1 

КоАП – мелкое хулиганство.
Руслан Окостко на суде свою 

вину в сопротивлении милиции 
с применением насилия не при-
знал. По его словам, он не ока-
зывал сопротивления сотруд-
никам РОВД, а ненамеренно 
упал на милиционера от толчка. 
Потерпевший же Царикович дал 
показания, что Окостко схватил 
его за туловище и повалил, а его 

коллега, участвовавший в задер-
жании Руслана, это подтвердил.

Мать Руслана Окостко 
Ольга живет с семьей в деревне 
Завшицы Солигорского района. 
Работает оператором машинного 
доения в ОАО «Большевик-Агро». 
Вскоре после задержания сына 
она рассказала о мотивах поступ-
ка Руслана солигорскому изда-
нию «Лидер-пресс»: «Накануне 
Руслан предупредил меня, что 
идет на митинг выразить свое 
мнение. После смерти Романа 
Бондаренко он не мог сидеть в 
стороне. Сын вырос с обострен-
ным чувством справедливости. 
Так, наверное, я его воспитала 
и горжусь этим. Он так и ска-
зал: «Мама, я выхожу! На месте 
Романа мог быть и я». Женщина 
добавила, что Руслан помогал ей 
во всем. Отучился на газосварщи-
ка, устроился работать по специ-
альности. Участвовал и побеждал 
в конкурсах по профмастерству.

4 февраля суд Солигорского 
района приговорил Руслана 
Окостко к трем годам лише-
ния свободы в колонии общего 
режима, а также к выплате 2000 
рублей в пользу милиционера 
Егора Цариковича.

Лариса НАСАНОВИЧ.

По данным 
Белстата, 

товарооборот между 
Беларусью  
и странами 

Европейского Союза 
в январе–ноябре 

2020 года составил 
10 млрд 577,2 млн 

долларов США 
(88,3%  

от показателя  
за аналогичный 

период 2019 года).
Белорусский 

экспорт равнялся  
4 млрд 778,5 млн 

долларов США. Этот 
показатель на 14,7% 
меньше показателя 

января–ноября  
2019 года.

Импорт из стран ЕС 
составил 6 млрд 

380,3 млн долларов 
США (снизился на 
9,1% по сравнению 

с аналогичным 
периодом 

предыдущего года). 
Отрицательное 

сальдо в торговле 
со странами 

Евросоюза для 
Беларуси сложилось 

в размере 1 млрд 
20,2 млн долларов 

США.

КСТАТИ
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ВОЗМУТИТЕЛЬНО!

Пытка временного содержания?
26 января гражданка Беларуси Алеся Алексейчик была оштрафована на 50 базовых величин.  

Могли влепить и еще пятнадцать суток, а то и побольше. Но за решеткой она провела  
всего выходные – в понедельник состоялся суд и ее выпустили.

Як былы міліцыянер стаў пратэстоўцам…
Былы падпалкоўнік міліцыі з Іўя Гродзенскай вобласці Пётр Будзько адседзеў 32 сутак за ўдзел у пратэстах. Адслужыўшы ў міліцыі больш за 20 гадоў,  

нават у страшным сне не мог прысніць, што давядзецца сутыкнуцца з такім бязмежжам з боку праваахоўных органаў.

ПАЗІЦЫЯ

«Заўсёды стаяў на варце 
Закона»

Пётр Браніслававіч Будзько 
вырас у шматдзетнай сям’і – дзевяць 
дзяцей. Безумоўна, жыццё не песціла, 
а ў сям’і з нараджэння выхоўвалася 
пачуццё справядлівасці, якое стала 
для будучага міліцыянера асноўнай 
жыццёвай меркай.

Службу ў міліцыі пачынаў з ДАІ, 
працаваў у розных раёнах вобласці, 
а скончыў у Карэлічах у якасці 
намесніка начальніка РАУС.

– Для мяне заўсёды перад зако-
нам усе былі роўныя – ці то трак-
тарыст, ці высокі чыноўнік, – 
падкрэслівае Пётр Браніслававіч. 
– Неяк давялося нават спыніць 
аўтамабіль, у якім ехаў старшы-
ня аблвыканкама Сямён Шапіра, бо 
перавысіў хуткасць.

Будзько выдатны спартсмен, 
выступаў на рознага ўзроўню 
спаборніцтвах па шматбор’і, гіравым 
спорце, настольным тэнісе.

Яшчэ задоўга да падзей жніўня 
2020 года яго заўсёды абурала тое, 
што на любых выбарах ён павінен 
быў галасаваць датэрмінова, а потым 
яшчэ рапартам дакладваць, што ўсе 
яго падначаленыя зрабілі тое самае.

Пераканаўся ў незаконнасці 
дзеянняў калег

Пётр Браніслававіч прызна-
ецца, што падчас службы быў 
інфармацыйна абмежаваны.

– Я шмат на што паглядзеў 
іншымі вачыма, калі, пакінуўшы 
службу ў 2017 годзе, пабываў у Расіі 
і ў Еўропе, – распавядае Будзько. – 
Параўнаў жыццё, працу людзей, 
супаставіў многія рэчы і на свет 
пачаў глядзець па-іншаму.

А гэтым летам ужо не мог абы-
якава назіраць, як супрацоўнікі 
міліцыі незаконна затрымліваюць 
грамадзян, як парушаюць іх кансты-
туцыйныя правы.

– Калі затрымалі Ціханоўскага, я 
сваім былым супрацоўнікам казаў, што 
гэта зроблена незаконна, – згадвае 
Будзько. – Усе тыя падзеі зафіксаваны 
на відэа, і гэта немагчыма аспрэчыць.

9 жніўня спадар Пётр апынуўся 
ў Мінску, побач з адным з выбарчых 
участкаў чакаў вынікаў выбараў. Яго 
запрасілі туды былыя саслужыўцы.

Вынікі выбараў на ўчастку не 

паказалі. Нечакана ў двор школы 
прыехалі супрацоўнікі АМАПа на 
аўтобусах без рэгістрацыйных знакаў 
і пачалі сілай разганяць людзей.

– Пераканаўся тады, што мае 
калегі бессаромна парушаюць Закон, 
– распавядае былы міліцыянер. 
– Людзі выказвалі свае законныя 
патрабаванні, а іх за гэта білі, 
цягнулі ў аўтазакі...

Пасля падзей у Мінску зразумеў, 
што ў краіне не стала Закона. 
Апанавала крыўда за дзяржаву. 
Пачаў выходзіць разам з гараджанамі 
на плошчу ў Іўі, патрабаваў ад улад 
і дэпутата аднаўлення законнасці, 
спынення гвалту, прыцягнення 
вінаватых да адказнасці. Тады ў 
невялікім гарадку было сабрана 645 
подпісаў за адкліканне дэпутата.

Яшчэ спадзеючыся на аднаўленне 
справядлівасці ўладамі, пісаў 
скаргі ва ўсе інстанцыі, непасрэдна 
да Ярмошынай, прыводзіў факты 
фальсіфікацый. А ў выніку атрымаў 
толькі адпіскі.

Напачатку папярэджвалі…
Яго актыўную грамадзян-

скую пазіцыю заўважылі і былыя 
калегі. Напачатку некалькі разоў 
папярэджвалі, каб перастаў 
удзельнічаць у акцыях. Але Будзько 
зноў адсылаў іх да літары Закона, 
паказваў, што дзейнічаюць яны, 
парушаючы ўсе правілы і нормы. А 
высокаму начальству заяўляў, што не 
можа знаходзіцца ў баку ад таго, што 
адбываецца, паколькі ўсю сваю служ-
бу стаяў на варце гонару і годнасці 
грамадзян Беларусі.

– Я адкрыта сказаў адна-
му палкоўніку, што, калі чалавек 
насільна ўтрымлівае ўладу, стаяць 
убаку – значыць здраджваць свайму 
народу, – распавядае Будзько. – А той 
палкоўнік стаяў, галаву апусціўшы.

Разам з іншымі спадар Пётр 
арганізаваў аўтапрабег на груза-
вых аўтамабілях па Іўе і Лідзе. 
Расфарбавалі машыны ў бел-
чырвона-белыя колеры і праехалі па 
гарадах, выказваючы сваю нязгоду 
з дзеяннямі улад. Гэта вельмі моцна 
абурыла былых калег.

Пазней ён падрыхтаваў футболь-
ную каманду “Перамога 2020” на 
традыцыйнае першынство раёна – 
закупіў бел-чырвона-белую форму. 
Даведаўшыся пра гэта, улады ў дзень 

адкрыцця спаборніцтваў адмянілі іх, 
спаслаўшыся на каранавірус.

Будзько дакладна ведае, што 
супраць яго спрабавалі сфабрыка-
ваць крымінальную справу. Кажа: 
засталіся яшчэ ў міліцыі сумленныя 
людзі, якія не пагадзіліся даваць на 
яго ілжывыя сведчанні.

«Мяне судзілі без мяне»
На былога міліцыянера пачалі 

складаць пратаколы паводле арты-
кула 23.34. Дзякуючы яго вопыту і 
веданню заканадаўства, некаторыя з 
іх былі вернуты судом на дапрацоўку.

– А тут я прыязджаю з 
камандзіроўкі, а мне аб’яўляюць, што 
я ўжо асуджаны паводле артыкула 
23.34 на 10 сутак, – распавядае мой 
суразмоўца. – Адвезлі адбываць пака-
ранне ў Карэлічы.

Дарэчы, Карэлічы – гэта было 
яго апошняе месца службы ў 
якасці намесніка начальніка РАУС 
па ідэалагічнай рабоце і кадравым 
забеспячэнні. І, мяркуе ён, былыя 
калегі, магчыма, адмыслова зрабілі 
такі “падарунак”.

Праз некалькі дзён адседкі ў 
ізалятары пачалі паступаць новыя 
пратаколы і новыя тэрміны... І так 
набралася 32 сутак.

Пётр Браніслававіч абыходзіць 
падрабязнасці пра ўмовы ўтрымання. 
Кажа толькі, што падчас кожнага 
суда ніякіх змякчальных абставін не 
ўлічвалі, нягледзячы на тое, што ў 
яго на ўтрыманні двое непаўналетніх 
дзяцей і жонка без працы.

– На суды вазілі таксама цішком, 
каб ніхто не ведаў, адмаўлялі ў праве 
на адваката, – згадвае спадар Пётр. – 
Два пратаколы разгледзелі ў Іўі, адзін 
у Карэлічах і адзін ў Лідзе.

На апошнім судзе ў Лідзе суд-
дзя запытаўся, ці будзе Будзько яшчэ 
выходзіць на акцыі. Ён адказаў, што 
калі ў краіне будзе спынены гвалт і 
Закон стане дзейнічаць аднолькава 
для ўсіх, то не выйдзе. А калі нічога 

не зменіцца, то будзе выходзіць на 
акцыі і надалей. 

– Суддзя Філатаў перапытаў, я 
паўтарыў яму тое самае. І ён аб’явіў 
мне 15 сутак.

«Кантралююць, калі нас нават 
двое»

Спадар Пётр кажа, што зараз у 
гарадку вонкава даволі спакойна, 
акцыі быццам сцішыліся, але людзі 
не хочуць мірыцца з тым, што адбы-
лося.

Не дрэмле і міліцыя, кажа Будзько, 
сочаць за ім і яго аднадумцамі:

– Мы нават калі ўдвух дзе-небудзь 
у парку сустракаемся, то ўжо бягуць 
і здымаюць нас на відэа. Ці то баяц-
ца, ці проста напалохаць хочуць.

Цяжкія высновы
За час сваёй службы Пётр 

Браніслававіч ніколі не паступіўся 
Законам і нкому не даваў спуску 
нават за дробнае правапарушэнне, 
бо быў перакананы: існуе Закон, і ён 
павінен выконвацца ўсімі.

– Я аддаваў усе сілы, каб Закон не 
парушаўся, а цяпер сам пераканаўся, 
што яго, аказваецца, няма. Крыўдна! 
– сумна кажа Будзько.

І робіць сумную выснову: дарэм-
на аддаў тыя 20 гадоў службе.

– Я зразумеў, што для сістэмы 
галоўным быў не сам чалавек як 
найвялікшая каштоўнасць, а тое, 
што з яго можна браць штрафы 
нават за самыя дробныя парушэнні і 
папаўняць бюджэт, – заключае былы 
міліцыянер. – Я пераканаўся ў гэтым, 
калі пабачыў, як збіваюць і калечаць 
людзей на акцыях.

Пётр Будзько не разглядае вары-
янту з’ехаць з радзімы, але і сваіх 
перакананняў мяняць не збіраецца. 
Справядліваць, праўда, і сумлен-
не застаюцца для яго галоўнымі 
прыярытэтамі ў жыцці.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Владимир ГОНЧАРИК,  
экс-кандидат в Президенты  

Республики Беларусь:
– Всё та же пластинка: внешние враги спонси-

руют протесты, чтобы дестабилизировать ситуацию 
в Беларуси. Власти упорно отказываются увидеть и 
социальную, и политическую основу протестов. 
Отказываются говорить о фальсификации результатов 
президентских выборов.

…Это говорит об неадекватной ситуации. Проблему 
такими методами не решить.

Так как причины недовольства не искоренены, 
люди выходили и будут выходить. Весна на носу.

Внешний госдолг Беларуси  
за 2020 год вырос  

на 1,4 млрд долларов

Что же она увидела, с чем 
столкнулась там, на Окрестина? 
Цитирую:

«У суботу ў шасцімесную каме-
ру №16 нас змясцілі 24 чалавекі. 
У камеры былі жанчыны ад 18 да 
62 гадоў: фінансавы аналітык, 
лекарка, культуролаг, студэнткі, 
PR-менеджарка, перакладчыца, 
дэфектолаг, супрацоўніца заапар-
ка, праграмісткі, бухгалтарка.

Паветра не хапала: доступу да 
вокнаў не было. Мы прасілі адкрыць 
«кармушку» – безвынікова. Ад 
недахопу паветра балела галава, 
увесь час хацелася спаць. Клаліся 
на падлогу – там больш паветра 
было. Ад гэтага пастаянна ўпадалі 
ў сон. Матрацы ў нас адабралі, 
таму мы спалі на падлозе, ста-
лах, тумбах – гэта лепш, чым на 
жалезных прутах.

Раніцай у нядзелю на абходзе ў 
камеру на падлогу вылілі вядро з 
хлоркай. Адной дзяўчыне з алергіяй 
і хворым сэрцам стала дрэнна. У 
іншай дзяўчыны з алергіяй на пах 
курыва быў прыступ удушша, калі 
нам ненадоўга ўключылі выцяжку і 
адтуль пацягнула цыгарэтамі.

Яшчэ ў адной дзяўчыны рука 
была ў гіпсе, які трэба было зды-
маць і рабіць рэнтген. Пяць дзён 
запар яна прасіла адвезці яе на 
зняцце гіпсу і рэнтген, на што ёй 
адказвалі: «перадам начальніку 
турмы».

Нам выдалі туалетную паперу 
і зубную пасту. На ўсе астатнія 
просьбы адказвалі: «нечага было 
хадзіць».

Там засталіся дзяўчынкі без 
матрацаў, без таблетак з моцным 
зубным болем і гіпсам».

В приведенном фрагменте при-
мечательно всё. И превышение 
наполняемости камеры в четыре 

раза, и условия содержания, и…
Но главное здесь для меня – 

ответ, который надзиратель адре-
сует девушке с загипсованной 
рукой: «Передам начальнику тюрь-
мы».

Судя по информации лишен-
ного регистрации правозащитного 
центра «Вясна», Алеся Алексейчик 
содержалась на Окрестина в 
Центре изоляции правонарушите-
лей. Но описанное ею совершенно 
не совпадает с благостной карти-
ной, нарисованной самим началь-
ником ЦИП майором Евгением 
Шапетько в интервью телеканалу 
СТВ от 13 сентября, когда и задер-
жанных было побольше, и репрес-
сии, судя по распространившейся 
информации, были куда жестче. 
Цитирую Евгения Андреевича по 
материалу агентства «Интерфакс»:

«По словам Шапетько, условия, 
в которых содержатся задержан-
ные, соответствуют всем требо-
ваниям законодательства.

«И кровати мы видим, и нали-
чие обогревателей, которые в зим-
нее время суток работают. Мы 
видим наличие крана с горячей и 
холодной водой, санитарный узел 
– и нет необходимости куда-то 
выходить для своих надобностей 
естественных. Мы видим скамей-
ки, тумбочки, где можно хранить 
свои личные вещи», –  сказал он.

Шапетько заверил, что в каме-
рах всегда присутствуют сред-
ства гигиены и постельное белье.

Он рассказал, что задержан-
ные питаются блюдами из сто-
ловой завода «Горизонт». Оттуда 
несколько раз в день доставляется 
горячая еда.

«Все 109 порций были достав-
лены и выданы – и завтрак, и обед, 
и ужин. И меню очень не тюрем-

ное, по тем стереотипам, что 
подносятся в интернете. Каждая 
позиция прописана. Завтрак – 
котлеты «Московские», макаро-
ны отварные, хлеб белый, огурец 
соленый. Что касается обеда, это 
борщ, шницель рыбный, каша греч-
невая, кисель, опять же хлеб...» – 
перечислил Шапетько».

Интересно получается. 13 сен-
тября, по данным «Интерфакса», 
было задержано 400 человек. Из 
них в ЦИП, подведомственном 
Евгению Шапетько, содержа-
лось всего 109. То есть, получа-
ется, сколько камер было занято 
– если сейчас при гораздо мень-
ших «объемах» захвата в камеру 
на 6 мест разместили 24 человека? 
Пять камер? И даже тогда каж-
дому задержанному, как утверж-
дает Евгений Андреевич, был 
гарантирован персональный рыб-
ный шницель вкупе с соленым 
огурцом. Не говоря о постельном 
белье. А сейчас – даже матрацы 
отобрали?

Майор Шапетько с матрацами 
не в первый раз попадает в поле 
зрения негосударственной прессы. 
В частности, газета «Прессбол» 28 
октября 2020 года разместила на 
своем сайте информацию о том, 
как в том же ЦИП содержалась 
звезда белорусского баскетбола 
Елена Левченко. Общаясь с заклю-
ченными и отвечая на вопрос 
по поводу содержания Левченко 
и других женщин, Евгений 
Шапетько отвечает: «Да, это мое 
решение, я приказал убрать у вас 
матрасы, я приказал выключить у 
вас воду. Объясню для чего. Потому 
что я не хочу, чтобы вы сюда 
хотели вернуться».

Желание похвальное – чтобы 
не хотели вернуться. Но име-

ет ли право начальник лишать 
заключенных необходимого? 
Насколько в реальности пере-
полненными были камеры к 24 
января? Почему девушке было 
отказано в снятии гипса, если, по 
утверждению газеты «Советская 
Белоруссия», уже в 2018 году в 
составе ЦИП была собственная 
медицинская часть, работающая 
круглосуточно?

Я намеревался задать все 
эти вопросы майору Шапетько. 
Однако по телефону мне ответили, 
что дают справки лишь по содер-
жащимся лицам: есть или нет. Все 
остальное – оформляйте, журна-
лист Федута, в надлежащем поряд-
ке.

Конечно, газета «Народная 
Воля» оформит соответствующий 
запрос на имя начальника ГУВД 
Мингорисполкома полковника 
Михаила Вячеславовича Гриба и 
прокурора Минска государствен-
ного советника 3-го класса Олега 
Владимировича Лаврухина. 
Может быть, кто-то из этих высо-
копоставленных господ объяс-
нит, насколько описанные Алесей 
Алексейчик условия соответству-
ют действующим нормативам и 
действительно ли в ЦИП такой 
дефицит мест? Имеет ли право 
начальник ЦИП своим решени-
ем настолько ухудшать условия 
содержания арестованных? И не 
считают ли они всё это элементар-
ной пыткой, за которую кому-то 
рано или поздно придется отве-
чать?

Аналогичный запрос мы 
направим и майору Шапетько. 
Будем надеяться, что ответы мы 
получим и ознакомим с ними 
читателей.

Александр ФЕДУТА

МЫСЛИ ВСЛУХ

ТРЕВОЖНО!

Внешний государственный долг 
Беларуси за 2020 год вырос на 8,4% и 
составляет 18,6 миллиарда долларов, 
сообщает пресс-служба Министерства 
финансов.

«Внешний государственный долг по 
состоянию на 1 января 2021 года соста-
вил 18,6 миллиарда долларов США, увели-
чившись с начала года на 1,4 !миллиарда 
долларов США (с учетом курсовых раз-
ниц), или на 8,4%», – говорится в сообще-
нии Минфина.

В ведомстве добавили, что в прошлом 
году Минск привлек внешние госзаймы 
на сумму 3 миллиарда 146,9 миллиона 
долларов:

– 1 миллиард 391,5 миллиона долларов 
– облигации, размещаемые на внешних 
финансовых рынках;

– 1 миллиард 51,1 миллиона долларов 
– от правительства и банков РФ;

– 500 миллионов долларов – от ЕФСР;
– 126,2 миллиона долларов – от 

Экспортно-импортного банка Китая;
– 67,1 миллиона долларов – от МБРР;
– 11 миллионов долларов – от ЕБРР и 

СИБ.

По данным Минфина, погашение 
внешнего госдолга в 2020 году составило 
1 миллиард 635,3 миллиона долларов. В 
ведомстве пояснили, с кем рассчитыва-
лась страна:

– 709,4 миллиона долларов перечисле-
но правительству и банкам РФ;

– 430,3 миллиона долларов – банкам 
Китая;

– 376,9 миллиона долларов – ЕФСР;
– 112,3 миллиона долларов – МБРР;
– 3,6 миллиона долларов – Товарно-

кредитной корпорации США;
– 2,8 миллиона долларов – ЕБРР и 

СИБ.
При этом внутренний госдолг по 

состоянию на 1 января 2021 года соста-
вил 9,9 миллиарда белорусских рублей 
(около 3,8 миллиарда долларов по теку-
щему курсу), увеличившись с начала года 
на 12,9%.

Таким образом, как сообщает ведом-
ство, госдолг Белоруссии на 1 января 2021 
года составил 57,8 миллиарда белорус-
ских рублей и увеличился по сравнению 
с началом 2020-го на 29%.

(Sputnik.by)



33 Б Е Л А Р У С Ь

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

http://www.nv-online.info

5 ЛЮТАГА 2021 ã.

Што чуваць пра Мікалая Аўтуховіча?
Вядомы ваўкавыскі прадпрымальнік і актывіст знаходзіцца за кратамі ўжо амаль два месяцы.

Александр КОЗУЛИН:

«Меня избивал  
Дмитрий Павличенко»
«Народная Воля» вспомнила, как на Всебелорусское народное 

собрание пытался прорваться экс-ректор Белгосуниверситета и экс-
кандидат в президенты Александр Козулин. Было это пятнадцать лет 
назад. Но многие действующие лица – например, Николай Карпенков 

и Дмитрий Павличенко – и сегодня на первом плане.

Кому же верить:  
Лукашенко, Ермошиной или избирателям?

8 снежня стала вядома аб 
затрыманні групы людзей, 
якая нібыта падпаліла дом 
міліцыянера ў Ваўкавыску 
і падарвала аўтамабіль 
супрацоўніка міліцыі ў Гродне. 
Як паведамілі па дзяржаўным 
тэлебачанні, групоўкай кіраваў 
Мікалай Аўтуховіч.

Затрыманым інкрымінуюць 
артыкул 289 КК («Акт тэра-
рызму»), які прадугледжвае 
пазбаўленне волі ад васьмі (часткі 
першая і другая дадзенага арты-
кула) да дваццаці пяці гадоў, або 
пажыццёвае зняволенне, або смя-
ротнае пакаранне (частка трэцяя 
дадзенага артыкула).

Расследаваннем займаецца 
упраўленне КДБ па Гродзенскай 
вобласці.

Мікалай Аўтуховіч – вядо-
мы ваўкавыскі прадпрымальнік 
і актывіст. Служыў у 
Афганістане, затым у раённым 
цэнтры займаўся бізнесам.

У 2006 годзе быў асуд-
жаны на 3 гады і 6 месяцаў з 
канфіскацыяй маёмасці. Суд 
прызнаў яго вінаватым ва 
ўхіленні ад выплаты падаткаў 
з нанясеннем шкоды бюджэ-
ту ў асабліва буйным паме-
ры, а таксама ў ажыццяўленні 
прадпрымальніцкай дзейнасці 
без рэгістрацыі і атрыман-
ня ліцэнзіі. Праваабаронцы 
палічылі справу палітычна 
матываванай і прызналі 
Аўтуховіча палітвязнем. Вызвалілі 
яго датэрмінова ў 2008 годзе.

8 лютага 2009 года Аўтуховіча 
затрымалі зноў і абвінавацілі спа-

чатку ў падпале чужой маёмасці, 
а затым – у падрыхтоўцы 
тэрактаў супраць старшыні 
Гродзенскага аблвыканкама і 
намесніка міністра па падатках і 
зборах. Але паколькі віна не была 
даказана, асудзілі на пяць гадоў 
строгага рэжыму “за незакон-
нае захоўванне пяці патронаў да 
паляўнічай вінтоўкі”. Вызваліўся 
Аўтуховіч у сувязі са сканчэннем 
тэрміну зняволення 8 красавіка 
2014 года.

– Пасля таго як стала вядо-
ма, што Мікалай знаходзіцца 
ў Мінску ў следчым ізалятары 
КДБ, амаль месяц для яго не 
прымалі перадачы – ні ад мяне, 
ні ад яго сястры, – распавёў 
“Народнай Волі” праваабаронца 
Васіль ЗАВАДСКІ. – Маўляў, 
Аўтуховіч павінен напісаць 
адмысловую заяву, ад каго вар-
та прымаць для яго перадачы. 
Такая норма насамрэч існуе 
для асуджаных, але ж Мікалая 

пакуль не судзілі. З гэтай наго-
ды я пісаў заявы і ў пракурату-
ру, і ў КДБ.

І апошнім часам перадачы 
для Мікалая Аўтуховіча пачалі 
прымаць, таму пэўны прарыў 
адбыўся. Акрамя таго, сталі ад 
яго прыходзіць лісты, я атрымаў 
ужо трэці.

– Што вы дасылаеце 
Мікалаю?

– Прадукты харчавання: сухія 
кілбасы, гародніну, цукеркі, нейкія 
вітаміны. Вельмі просіць, каб 
прыслалі сала. Таксама адправілі 
рэчы, якія яму спатрэбяцца, бо 
напачатку ён быў пазбаўлены 
элементарных сродкаў асабістай 
гігіены. Даслалі вопратку і абу-
так, зменную бялізну, сшыткі і 
паштоўкі і, натуральна, лекі.

– Як здароўе Мікалая 
Аўтуховіча? Калі яго паказвалі па 
беларускім тэлебачанні (здымалі, 
відаць, у ізалятары), то выглядаў 
ён, мякка кажучы, не вельмі…

– Па-першае, у СІЗА ён 
перахварэў на каранавірус, а 
таму піша, што зараз імунітэт 
аслаблены і да яго чапляюцца 
прастуды. Таксама пастаянна 
непакоіць галаўны боль.

Дарэчы, Мікола даволі цяж-
ка перанёс хваробу, павод-
ле маіх дадзеных, яго нават 
вывозілі з ізалятара ў шпіталь і 
нейкі час лячылі ў стацыянары. 
Зараз адчувае слабасць, застаўся 
кашаль і галаўны боль.

– Што піша ў лістах?
– Распавядае пра нейкія эле-

ментарныя побытавыя рэчы, 
перадае прывітанні знаёмым. 
Пра справу, натуральна, не 
ўзгадвае, бо гэта не прапусціла б 
цэнзура. Ды і яго адвакату Дар’і 
Ліпкінай таксама нельга агалош-
ваць нейкую інфармацыю, якая 
тычыцца следства па справе.

– Ці ёсць у адваката пра-
блемы з тым, каб сустрэцца са 
сваім падабаронным у СІЗА?

– Праблемы з гэтым і былі, 
і сёння існуюць, бо ў нармаль-
ных умовах яна сустрэцца з 
Аўтуховічам не можа. Бачыць 
яго толькі падчас нейкіх след-
чых дзеянняў. Як вядома, зараз 
з-за пандэміі адвакатаў у СІЗА 
КДБ не пускаюць.

– Была інфармацыя, што 
жонка Мікалая Аўтуховіча 
з’ехала ў Польшчу да дзяцей…

– Я таксама пра гэта чуў. У 
Ваўкавыску засталася старэнькая 
хворая маці Мікалая, там жыве і 
яго сястра. Усе, безумоўна, хвалю-
юцца і перажываюць за Міколу.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

СКАЗАНО!

         Александр ЛУКАШЕНКО:
– Мы знали, что есть люди, их было немало – полмиллиона. Они и раньше (примерно 

столько) не голосовали за действующего президента. Точно так произошло и в послед-
ние выборы. Но надо ж понимать, что около 6 миллионов человек проголосовали за дей-
ствующую власть, за действующего Президента.

(Из выступления 28 января на совещании по вопросам совершенствования законодательства.)

Об итогах выборов Президента Республики 
Беларусь в 2020 году

ИЗ ОФИЦИАЛЬНОГО СООБЩЕНИЯ

Так около 6 миллионов или  
4 миллиона 661 тысяча 75 голосов?

В соответствии с прото-
колом Центральной комис-
сии Республики Беларусь 
по выборам и проведению 
республиканских референду-
мов от 14 августа 2020 года 
об установлении итогов выбо-
ров Президента Республики 
Беларусь в 2020 году:

– общее число избирате-
лей по Республике Беларусь 
составляет 6.904.649;

– в голосовании приняло 
участие 5.818.955 избирателей, 

что составило 84,3 процента, то 
есть более половины граждан 
Республики Беларусь, включен-
ных в списки избирателей;

– за кандидата в 
Президенты Республики 
Беларусь Лу ка шенко 
Александра Григорьевича 
подано 4.661.075 голосов изби-
рателей, что составило 80,1 
процента, то есть более поло-
вины граждан Республики 
Беларусь, принявших участие 
в голосовании.

ПРОСТАЯ АРИФМЕТИКА

Плевок  
в душу народаПонятно, очень многие изби-

ратели давным-давно не верят 
ни Лукашенко, ни Ермошиной, 
которая как председатель 
Центральной избирательной 
комиссии ставит свою подпись 
под документами об итогах 
выборов президента Республики 
Беларусь. И для этого они дают 
все основания. Вот и на этот 
раз: А.Лукашенко говорит, что 
за него проголосовало около 6 
миллионов человек, а по офици-
альным сообщениям – 4 милли-
она 661 тысяча 75 избирателей 
вбросили бюллетени в его под-
держку.

Можно, конечно, называть 
любые цифры, но у миллионов 
людей есть свое мнение, и оно 
даже близко не совпадает с тем, 

что навязывается им властями. 
Только слепой мог не видеть, что 
происходило на избирательных 
участках в период досрочного и в 
день основного голосования.

К тому же у общественности 
появились выводы, сделанные 
платформой «Голос». Ее создатели 
со ссылкой на данные утвержда-
ют, что у «Александра Лукашенко 
нет законных оснований для 
инаугурации». Фальсификации 
произошли минимум на 30 про-
центах избирательных участков, 
говорится в заявлении платфор-
мы. И это, как и многое другое, 
служит серьезным аргументом 
для того, чтобы не верить как 
Лукашенко, так и Ермошиной, 
а ставить вопрос о проведении 
новых выборов.

РЕАКЦИЯ

О беспрецедентных фальсификациях на президент-
ских выборах прошлого года написано и сказано немало. 
Многочисленные факты свидетельствуют о том, что честный 
народ действительно имеет полное право не доверять ни 
Лукашенко, ни Ермошиной, ни в целом вертикали, которая 
держала всю избирательную кампанию под своим прицелом.

В независимых средствах массовой информации опу-
бликовано множество документальных подтверждений 
того, как местные начальники выкручивали руки членам 
избирательных комиссий, чтобы они в итоговых прото-
колах указывали фальшивые сведения, забирая голоса, 
скажем, у Тихановской и приписывая их Лукашенко. По 
сути это уголовное преступление, на всех участках, где 
были допущены грубейшие нарушения законодатель-
ства, нужно проводить повторные выборы.

Что и говорить, власти плюнули народу в душу. Вот 
он и вышел с протестом на улицы и площади. И выходит, 
сменив формат протестных акций, до сих пор. Народ 
требует одного: проведения новых – честных – выборов!

Григорий КУЛЬБИЦКИЙ.

РЕБУС 

ЭТО БЫЛО...

Как это было
2 марта 2006 года кандидат 

в президенты и экс-ректор БГУ 
Александр Козулин попытал-
ся стать делегатом третьего 
Всебелорусского народного 
собрания. Регистрация на 
мероприятие проходила во 
Дворце железнодорожников. 
Несмотря на то, что охрана не 
пускала его в здание, Козулин 
попытался подать докумен-
ты. Его жестоко повалили на 
землю, избили и доставили в 
Октябрьский РУВД Минска. 
Была применена сила также 
к членам команды Козулина 
Мечиславу Грибу, Валерию 
Фролову, Олегу Волчеку и 
журналистам, которые снима-
ли это беззаконие. Серьезно 
пострадали также телеопе-
ратор и фотограф агентства 
Reuters и корреспондент 
«Комсомольской правды в 
Беларуси». Оператор Reuters 
после избиения был доставлен 
в одну из больниц Минска.

Козулина освободили толь-
ко вечером. Выйдя из мили-
ции, он заявил, что был задер-

жан группой неизвестных лиц 
в штатском: «Меня избивали 
в течение пяти минут, после 
чего скрутили и погрузили в 
микроавтобус».

Козулин рассказал, что в 
автобусе его бросили на пол, 
а сверху на него сел один из 
силовиков. В отношении поли-
тика возбудили сразу несколь-
ко дел – за то, что он якобы 
толкнул сотрудника милиции, 
а также уголовное за то, что 
«разбил стекло на портре-
те президента Беларуси в 
Октябрьском РУВД».

По словам Козулина, он 
хотел попасть на Всебелорусское 
собрание, чтобы «делегаты 

услышали противоположную 
точку зрения – оппонентов дей-
ствующей власти».

«Страна не сможет дви-
гаться дальше, не решив глав-
ной проблемы – легитимности 
собственного руководства, 
– говорил Козулин. – Именно 
из-за этого Беларусь разруга-
лась даже со своими ближай-
шими соседями. Ситуация в 
стране критическая, особен-
но если продолжать политику 
разделения граждан на своих и 
чужих. Беларуси не миновать 
худших сценариев».

Все это Козулин говорил 15 
лет назад, но и сегодня его 
слова по-прежнему актуальны.

– Александр Владиславович, скажи-
те: а сегодня вы стали бы прорываться на 
Всебелорусское собрание?

– Всё дело в том, что в 2006 году я хотел пока-
зать лишь одну простую вещь: у нас в стране 
закона не существует. Мы тогда внимательней-
шим образом изучили все документы и указ о 
Всебелорусском собрании, где было конкретно 
прописано, кто и как туда избирается. И, строго 
следуя букве закона, провели съезд нашей пар-
тии, избрали пять делегатов. Среди них был пред-
седатель Верховного Совета Республики Беларусь 
в 1994–1996 годах Мечислав Гриб, который под-
писывал Конституцию, да и я как экс-ректор БГУ 
не последним человеком считался!

Мы спокойно пришли во Дворец желез-
нодорожников в Минске. Конечно, там меня 
узнали. И сразу объявили, что пропустить не 
могут. Я сказал, что они нарушают закон, и, 
несмотря ни на что, пошел регистрироваться 
делегатом. И тут раздается команда: «Мочить 
по-черному!» Ну и все… Меня тогда избивал 
небезызвестный Дмитрий Павличенко, был там 
и экс-командир «Алмаза», нынешний замми-
нистра внутренних дел Николай Карпенков. 
Всемером меня дубасили…

– Мне кажется, сегодня все видят, что 
законы не работают.

– Мы живем в государстве, в котором зако-
ны игнорируются, к ним относятся с пренебре-

жением, как к туалетной бумаге. Но, к сожале-
нию, далеко не все наши граждане так считают 
– это тоже нужно признать.

Когда меня не пустили на так называемое 
Всебелорусское народное собрание, многие не 
обратили внимания на этот факт. Махнули 
рукой. А Лукашенко там же, на Всебелорусском 
собрании, сказал: мол, морской пехотинец 
Козулин пытался прорваться, но его встретили 
настоящие бойцы, настоящие пехотинцы, и как 
дали ему, так чуть по углам ошметки собрали! 
И люди ему аплодировали. Разве это не ужас?

– На нынешнем Всебелорусском собрании 
тоже наверняка будут аплодисменты.

– Конечно, будут.
Самый главный вопрос в том, чтобы люди, 

пробудившись, поняли, в каком государстве мы 
живем. Нужно, чтобы все без исключения осоз-
нали, что этот ужас, который окутал всю страну, 
держит ее в мерзопакостных узах страха.

– Сегодня многих волнует только один 
вопрос: что будет дальше? На некоторых про-
извел впечатление короткий ролик из суда 
над блогером Владимиром Неронским, кото-
рому дали три года. Прощаясь со своей семьей 
на три года, он сказал: «Доченька, я тебя 
очень люблю…» И добавил: «Готовьтесь, вес-
ной будет гражданская война». Все действи-
тельно ждут весны. Но какой она будет?

– Сейчас в спешном порядке формируется 
новое законодательство. И оно будет более жест-
ким. Помните слова Цицерона? «Чем ближе конец 
государства, тем ужаснее и абсурднее законы». 
Страх заставляет власть менять и без того жест-
кие законы на еще более суровые. Вместо того 
чтобы хотя бы попытаться объясниться с наро-
дом по-человечески, власть усиливает репрессии.

– Как думаете, весной снова будут много-
тысячные марши?

– Протесты уже никуда не денутся. Вопрос в 
том, какие формы они примут.

Грустно, что мы не хотим осознавать: глубо-
кие противоречия, возникающие между людь-
ми, как раз и приводят к гражданской войне. 
Помните историю, когда отец на своих детей 
накатал жалобу из-за бело-красно-белого фла-
га? Это как первая ласточка того, что может 
быть. Когда ненависть на ненависть, злоба на 
злобу, когда люди думают, как отомстить, – это 
самое худшее, что может быть.

Марина КОКТЫШ.
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НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

За рыфмаваныя 
словы страціў пагоны 
ўчастковы
22-гадовага ўчастковага інспектара, 
лейтэнанта міліцыі Аляксандра 
Кучынскага з Мядзельскага раёна 
звольнілі са службы за “дыскрэ-
дытацыю органаў унутраных 
спраў”. У сацыяльных сетках ён 
апублікаваў уласны верш, у якім, у 
прыватнасці, ёсць такія радкі:
Идет за свободой весь мир,
Никто не остался в квартирах.
Нет правды в ударах дубин,
Не выстоят люди в мундирах.
Даць, напэўна, цяжка веры,
Ды ў бунтарскі час такі
Нават міліцыянеры
Пішуць гнеўныя “сцішкі”
Пра абрыдлага тырана
І бязлітаснасць калег.
Праўда, потым ім пагана,
Бо выходзіць бокам “грэх”.
Расказаць хачу аб гэтым.
Нахлябтаўся шмат бяды,
Стаўшы “грэшнікам адпетым”,
Участковы малады.
Ён спазнаў на ўласнай скуры,
Хоць к таму не быў гатоў,
Помсту жорсткай дыктаруры
І сваіх калег-“мянтоў”,
Як яго ўшчувалі потым
Дый з “мянтоў” турнулі нат.
…Быў, прабачце, вершаплётам
Маладзенькі лейтэнант.
(Папракне, напэўна, хтосьці
За апошнія радкі,
Але хто ж у маладосці
Не папісвае “сцішкі”?)
Пра дзяўчат пісаў ён, мабыць,
І пра “вечную любоў”,
Каб дзяўчат радком прывабіць,
Бо бурліла ў жылах кроў.
А праз тэрмін некаторы
Дзьмухнуў вецер перамен,
І яго, так мовіць, творы
Атрымалі іншы крэн.
Сталі ў рэшце рэшт “шэдэўры”
Адлюстроўваць ход падзей:
Як байцы з ягонай хеўры
Калашмацілі людзей,
Як цягалі ў аўтазакі
Нават зморшчаных бабуль…
Тым не меней у “пісакі”
Не было праблем,  пакуль
Непрычэсаныя строфы
Не пусціў у інтэрнэт.
Не пазбег сваёй Галгофы
Наваяўлены паэт…
– Трэ сарваць з яго пагоны! –
Быў бязлітасны загад. –
Хай цяперака вагоны
Разгружае здраднік-гад!
Быў адзін такі ўчастковы,
І таго няма цяпер,
Хоць зусім не бесталковы
Гэты міліцыянер.
Словы ён памазаў мёдам
(Чуем іх тады-сяды),
Што “міліцыя – з народам!”.
Ён з народам сапраўды.
                     ***Што, сябры, сказаць на гэта?
Як закончыць фельетон?
Прамаўчу наконт паэта,
Але “мент сапраўдны” ён!

Новыя радары
Даішнікаў ажыццявілі мары:
Каб іх імпэт службовы не зачах,
Параздавалі новыя радары –
Паказваюць адразу
У рублях…

Кантрольны пакет
Загнаныя ў нас, нібы ў клець,
Дзве роўныя сілы – як чэрці.
Адна заклікае худзець,
Другая – няўрымсліва жэрці.
Аднак паддавацца не след,
Напэўна, такому іспыту:
Усё-ткі кантрольны пакет
Знаходзіцца
У апетыту…

А музыка – вечная
Ёсць дрэль у суседа, на жаль…
Затое купіў я раяль!
Рамонт – ён па часе кароткі,
А музыка вечная ўсё-ткі…

«Сумленны»
Лічыў сумленнейшым Лявон
Сябе.
Прычым рабіў спасылкі
На тое, што гатовы ён
Чужыя прызнаваць памылкі…
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КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.
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+Фото Мацкевич, Сапелко, Созанчук
(иллюстративное фото -- тюрьма, за решеткой люди – найти Ире)

Павел САПЕЛКО,
юрист, в прошлом – 

известный и успешный 
адвокат, сейчас – 
правозащитник:

«Можем хоть  
на год посадить, 

хоть на полтора…»

– Если судить с позиции наци-
онального законодательства, то 
вопросы к предварительному след-
ствию должны начинаться уже через 
два месяца после возбуждения уго-
ловного дела, – высказывает свое 
мнение юрист. – Это общий срок, 
который, конечно, может приоста-
навливаться или продлеваться, но 
каждый раз – мотивированно; каж-
дое следующее продление осущест-
вляется всё более высокой инстан-
цией. То же самое – со сроками 
содержания под стражей: два меся-
ца, а дальнейшее продление – по 
мотивированному постановлению 

следователя с санкции прокурора 
всё более высокого ранга.

Что касается оснований для избра-
ния меры пресечения в виде заключе-
ния под стражу, основаниями могут 
быть как опасения, что обвиняемый 
скроется или воспрепятствует рас-
следованию, воспрепятствует испол-
нению приговора, так и тяжесть пре-
ступления, в котором обвиняют чело-
века.

Конечно, закон никто не выпол-
няет: расследование, которое можно 
быстро закончить и направить дело 
в суд, неторопливо ведется хоть три 
месяца, хоть полгода, главное – ука-
зать в соответствующем постановле-
нии причину, типа того, что необ-
ходимо получить дополнительный 
характеризующий материал и уста-
новить иных участников преступного 
деяния. Заключение под стражу, пово-
ды для которого нужно (ст.117 УПК) 
подтверждать «собранными доказа-
тельствами», применяется чаще как 
мера давления.

Поэтому у любого следователя 
или прокурорского чиновника выне-
сенный в заголовок вопрос вызовет 
недоумение: законом предусмотрено, 
что можно сажать в СИЗО надолго, 
чего непонятного? Можем хоть на год 
посадить, хоть на полтора.

С точки зрения международных 
обязательств Беларуси всё должно 
выглядеть немного по-другому.

Статья 14 Международного пак-
та о гражданских и политических 
правах обещает каждому право быть 
судимым без неоправданной задерж-
ки. Комитет по правам человека ООН 
настаивает на том, что «право обвиня-

емого быть судимым без неоправдан-
ной задержки установлено не только 
для того, чтобы избавить обвиня-
емых от слишком долгого пребыва-
ния в состоянии неопределенности в 
отношении их судьбы, и если обвиня-
емое лицо находится под стражей в 
ходе судебного разбирательство, оно 
призвано обеспечить, чтобы такое 
лишение свободы не было более про-
должительным, чем это необходимо с 
учетом обстоятельств конкретного 
дела, и, кроме того, служить интере-
сам правосудия». Поэтому конкретных 
сроков КПЧ не называет: понятно, 
что расследование многоэпизодного 
дела о продаже наркотиков органи-
зованной группой занимает времени 
больше, чем одного эпизода незамыс-
ловатой кражи: «Разумный подход дол-
жен определяться обстоятельствами 
каждого дела с учетом, главным обра-
зом, сложности дела…» Но, настаи-
вают эксперты ООН, «в тех случаях, 
когда суд отказывает обвиняемым 
в праве на освобождение под поручи-
тельство, они должны быть судимы 
так скоро, насколько это возможно».

Отдельный вопрос – о мере пре-
сечения, связанной с лишением сво-
боды. Как уже отмечено, националь-
ное законодательство в этом смысле 
благоволит правоохранителям. Что об 
этом говорит ООН? «Содержание под 
стражей лиц, ожидающих суда, долж-
но быть исключением, а не прави-
лом… Освобождение от такого содер-
жания под стражей может ставить-
ся в зависимость от представления 
гарантий явки на суд, явки на судебное 
разбирательство в любой другой его 
стадии и (в случае необходимости) 

явки для исполнения приговора… Суды 
должны рассматривать вопрос о том, 
позволят ли альтернативы досудеб-
ному содержанию под стражей, такие 
как залог, электронные браслеты или 
другие условия, устранить необходи-
мость в содержании под стражей в 
данном конкретном случае».

Пытка ли это – длительное содер-
жание под стражей?

Зависит от условий: если заклю-
ченный длительно содержится на двух 
квадратных метрах, в условиях отсут-
ствия контактов с родными, в «оди-
ночке», под угрозой насилия – это 
жестокое, бесчеловечное, унижающее 
обращение; если всё это происходит в 
виде наказания за политическую или 
общественную деятельность, за реа-
лизацию своих основных прав и сво-
бод – тогда это пытка. Вообще, ООН и 
его процедуры не создали до сих пор 
какого-то перечня пыток или запре-
щенного обращения, не считая «необ-
ходимым разрабатывать перечень 
запрещенных действий или устанав-
ливать четкие разграничения между 
различными формами наказания или 
обращения; эти разграничения зави-
сят от характера, цели и жестоко-
сти применяемого обращения».

Владимир 
СОЗОНЧУК,

адвокат Николая Статкевича, 
блогера Дмитрия Козлова 

(«Серый кот») и журналистки 
Екатерины Бахваловой 

(Андреевой):
«Возможно,  

в марте будем 
знакомиться  

с материалами 
дела…»

– Я как адвокат не могу сейчас 
заявить о том, что у нас сплошь и 
рядом наблюдаются пытки и нару-
шения белорусского и международ-
ного права. Потому что прецеден-
ты с длительным содержанием под 
стражей бывали и в рядовых кри-
минальных делах, когда человека 
арестовывали, а потом полгода не 
допрашивали, особенно если он зая-
вил, что не намерен сотрудничать со 
следствием. Как, например, Николай 
Статкевич – он сразу заявил, что 
не будет давать никаких показаний 
и отказывается подписывать любые 
бумаги, даже просто подпись поста-
вить. Аналогичная ситуация и с тем 
же блогером Дмитрием Козловым 
(«Серым котом»). Правда, его опроси-
ли, но больше никаких следственных 
действий с его участием не было.

Кстати, по неофициальной инфор-
мации, в течение февраля, видимо, 
будет объявлено об окончании след-
ствия, и, возможно, в марте нам дадут 
возможность ознакомиться с матери-
алами дела. Напомню: речь идет о 
деле Сергея Тихановского, Николая 
Статкевича, Павла Северинца, 
Дмитрия Козлова и других. Номер 

уголовного дела у всех один.
В Жодино сейчас застеклили каби-

неты, и адвокатов на встречу с под-
защитными пускают в те, которые 
пополам перегорожены стеклом. Если 
хочешь, чтобы человек почитал какие-
то новости или документы, – их нуж-
но держать рукой у стекла. Даже щели 
никакой нет, чтобы можно было обме-
ниваться бумагами! Но, опять же, я не 
могу сказать, что это сделано специ-
ально, учитывая моменты с коронави-
русом. Сейчас, кстати, заключенных 
хоть не заставляют надевать маски и 
защитный щиток…

Наталья 
МАЦКЕВИЧ,

адвокат Виктора Бабарико 
 и Сергея Тихановского:
«Это практика 
постсоветских 

стран…»

– Есть такое право – быть судимым 
без неоправданной задержки, – сказа-
ла Наталья Вячеславовна «Народной 
Воле». – А если человек находится под 
стражей, то у него есть еще и право 
быть освобожденным, и право быть 
судимым. По всем стандартам нахож-
дение под стражей до суда должно 
быть максимально коротким.

К сожалению, судебные процессы 
по обжалованию меры пресечения и 
продлению сроков – закрытые, широ-
кая общественность не слышит нашей 
аргументации. Но мы, конечно же, 
говорим, что содержание под стражей 
до суда – это ситуация очень край-
няя, и она должна быть тщательно 
обоснована. И, со своей стороны, мы 
не видим оснований для того, что-
бы люди содержались до суда столь 
длительное время в камере. Но, к 
сожалению, это практика, которой 
придерживается не только Беларусь, 
но и Россия и другие постсоветские 
государства. У нас считается, что 
орган следствия имеет право прод-
лить срок содержания под стражей на 
столько, на сколько это необходимо 
для расследования дела.

В истории белорусского права дли-
тельное содержание под стражей – это 
не экстраординарный случай. Были 
случаи, когда и по полтора года до 
суда держали под стражей. Но вооб-
ще, если смотреть на этот вопрос под 
углом прав человека, то, безусловно, 
эта ситуация требует тщательнейше-
го обоснования со стороны органов 
расследования, а мы, адвокаты, его 
не видим.

Эти вопросы всегда надо решать 
с точки зрения ценности человече-
ской жизни и свободы. И приоритет 
отдавать все же этим ценностям, а 
не интересам расследования. Во всех 
международных нормах черным по 
белому написано: приоритет неизо-
ляционных мер. И если уже ни одна 
из других мер не годится, только тог-
да нужно применять содержание под 
стражей. Но, к сожалению, у нас нет 
такого правового подхода…

Марина КОКТЫШ.

И на свободу  
не отпускают,  

и не судят
Уже несколько месяцев находится за решеткой гражданская активистка Мария Колесникова. 

Долгое время томятся в СИЗО журналистка Катерина Борисевич и врач Артем Сорокин. 
Лишены свободы на неопределенный срок юрист Максим Знак, банкир Виктор Бабарико, 

политики Павел Северинец, Николай Статкевич и многие другие известные люди. При этом, 
по словам юристов, с некоторыми из них давным-давно не ведутся следственные действия.

«Народная Воля» поинтересовалась мнениями профессиональных юристов и 
правозащитников: как такая ситуация с длительным удержанием под стражей без передачи 

дела в суд квалифицируется в соответствии с белорусским и международным правом? Разве 
это не пытка, не нарушение прав человека?

Урок для всех 
ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Белорусская полити-
ко-экономическая модель с 
доминирующим госсектором 
и авторитарным управлением 
оказалась довольно уязвимой 
перед воздействием внутрен-
них и внешних шоков. 

Самонадеянность властей 
по поводу наработанной поли-
тической практики, имитация 
выборного процесса на этот 
раз оказались пагубными. 
Прежде, несмотря на деструк-
цию административного рын-
ка и появление новых эконо-
мических субъектов, имита-
ционные выборы, проходив-
шие по советскому сценарию, 
создавали лишь краткосроч-
ные проблемы. Возмущение 
недовольных граждан быстро 
купировалось, оппозиция 

вновь возвращалась в преж-
нее политическое «гетто». 
Волна недовольства не пере-
текала за пределы оппозици-
онных партий и не накрывала 
другие сегменты общества.

Но в минувшем году прези-
дентские выборы стали голов-
ной болью власти. Дело не 
столько в ограничении финан-
совых ресурсов, подпитываю-
щих белорусскую экономику, и 
неэффективности самой адми-
нистративной модели, сколько 
в сочетании двух совершен-
но новых внешних факторов. 
А именно – массированное, 
независимое от государства, 
информационное влияние на 
белорусских граждан через 
телеграм-каналы и регистра-
ция в качестве кандидата в 

президенты неизвестного лица 
без политического капитала.

Политик, претендующий 
на высший пост в государ-
стве, должен быть прогнози-
руемым. Особенно в такой 
стране, как Беларусь, где 
объем властных полномочий 
намного больше, чем в любой 
развитой рыночной экономи-
ке. В демократических госу-
дарствах на должность прези-
дента претендуют известные 
лица с определенным поли-
тическим капиталом. Чтобы 
инвесторы и вкладчики зара-
нее могли адаптироваться к 

переменам, без паники при-
способиться к изменениям, 
спокойно продолжая свою 
деятельность и не провоцируя 
финансового кризиса.

В наших условиях, где на 
президентской вертикали 
держится значительная часть 
экономики, такая попытка с 
выдвижением неизвестно-
го лица, считай, с нулевым 
политическим капиталом 
способна привести к намного 
большему смятению инвесто-
ров и вкладчиков. Я полагаю, 
что за счет их беспокойства 
и панического поведения 

предполагалось искусственно 
спровоцировать финансовую 
дестабилизацию.

Привычное поведение 
инвесторов и вкладчиков под-
рывается также протестными 
действиями, подогреваемыми 
не зависящими от государ-
ства телеграм-каналами. Как 
известно, капитал боится шума 
и пыли, как природа боится 
пустоты. Там, где неспокойно, 
инвестиции и вклады изымают-
ся. Шок, вызванный неизвест-
ным претендентом на высшую 
государственную должность, 
стимулируется последующими 
шоками протестных акций. Как 
мне кажется, главная их цель – 
привести в ступор вкладчиков 
и инвесторов и таким образом 
вызвать финансовую дестаби-

лизацию в стране. С множе-
ством других неблагоприятных 
последствий – вплоть до потери 
суверенитета.

Нынешняя ситуация долж-
на послужить уроком для вла-
сти, оппозиции и граждан стра-
ны. Избирательный процесс не 
может проводиться по совет-
ским лекалам или по самонад-
еянному сценарию. Партийная 
оппозиционная деятельность 
должна основываться на нацио-
нальных интересах, а поведение 
избирателя – регулироваться 
внутренними информационны-
ми источниками.

Людмила ГРЯЗНОВА,
кандидат экономических 

наук, депутат Верховного 
Совета Республики Беларусь 

13-го созыва.
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Какой должна быть главная спецслужба Украины
То, о чем так много гово-

рилось (практически при каж-
дом предыдущем украинском 
президенте), наконец произо-
шло. Верховная Рада приняла 
за основу в первом чтении про-
ект закона об усовершенствова-
нии организационно-правовых 
основ деятельности Службы 
безопасности Украины (СБУ). 
Можно сказать, что это дей-
ствительно историческое реше-
ние, кардинальным образом 
реформирующее правоохра-
нительную структуру, которая 
единственная после получения 
страной независимости не пре-
терпела изменений с момента 
своего создания в 1992 году.

Новые вызовы для Украины 
уже давно требовали провести 
существенную трансформа-
цию структуры, отвечающей 
прежде всего за безопасность 
страны. Но все это время про-
фессиональные политики толь-
ко гипотетически рассуждали 
о возможностях изменений в 
СБУ. Судя по событиям послед-
него времени, после прихода во 
власть несистемного политика 
Владимира Зеленского стали 
вскрываться достаточно нели-
цеприятные факты, связанные 
с деятельностью главной укра-
инской спецслужбы. Только на 
протяжении последнего года 
мы узнали о трех резонансных 
делах, в которых напрямую 
замешаны высокопоставлен-
ные сотрудники СБУ.

Первая история открылась 
после ареста лиц, подозрева-
емых в убийстве известного 
журналиста Павла Шеремета. 
Преданные огласке телефон-
ные разговоры подозреваемых 
в преступлении показывают 
их связь с лицами, имеющими 
непосредственное отношение 
к СБУ. Кроме того, в недрах 
службы безопасности пропали 
ключевые записи с видеокамер, 
на которых были зафиксиро-

ваны действия подозревае-
мых, совершивших резонанс-
ное убийство, что значительно 
усложнило процесс расследо-
вания. Вскрытые следствием и 
журналистами факты, связан-
ные с преступлением, позво-
ляют считать, что подозревае-
мые в убийстве могут являться 
агентурными кадрами, про-
шедшими соответствующую 
спецподготовку.

Вторая резонансная исто-
рия произошла через несколь-
ко месяцев после ареста подо-
зреваемых в убийстве Павла 
Шеремета. В Киеве был задер-
жан генерал СБУ Валерий 
Шайтанов – один из ключе-
вых генералов спецслужбы, 
занимавшийся организацией 
и проведением спецопераций. 
Западные контрразведыватель-
ные структуры зафиксировали 
и задокументировали встречи 
на территории европейских 
государств высокопоставлен-
ного украинского генерала с 
сотрудником департамента 
контрразведывательных спец-
операций ФСБ России Игорем 
Егоровым.

Казалось бы, Украина 
несколько лет фактически 
находится в состоянии войны с 
Российской Федерацией, окку-
пированы Крым и значитель-
ная часть Донбасса, десятки 
тысяч погибших, сотни тысяч 
лишившихся домашнего очага, 
разрушенная экономика стра-
ны, а в это время двое «кол-
лег» из противоборстующих 
лагерей в дружеской обстанов-
ке обсуждают, как провести 
физическую ликвидацию на 
украинской земле политиче-
ских оппонентов кремлевского 
режима: с резонансом, чтобы 
все в ужасе содрогнулись, или 
убрать по-тихому.

Третья потрясающая история 
относится уже к этому году. В 
январе был задержан сотрудник 

Антитеррористического центра 
при СБУ Юрий Расюк, который, 
по мнению следствия, с пода-
чи бывшего первого замглавы 
СБУ Дмитрия Нескоромного 
готовил физическое устранение 
начальника Главного управле-
ния внутренней безопасности 
(ГУВБ) СБУ Андрея Наумова 
– инициатора отстранений от 
должностей нечистых на руку 
сотрудников, который являлся 
основным препятствием при 
назначении нужных подозрева-
емым лиц на ключевые «хлеб-
ные» должности.

В сфере интересов отстра-
ненного ранее первого замгла-
вы СБУ Дмитрия Нескоромного 
находилось Главное управле-
ние по борьбе с коррупцией 
и организованной преступно-
стью, в обиходе называемое 
«Департамент К». Эта своео-
бразная «золотая жила», кото-
рую многие хотели бы контро-
лировать. Консультационная 
миссия ЕС и представительство 
НАТО в Украине настоятельно 
рекомендовали теперь уже экс-
президенту Петру Порошенко 
ликвидировать этот депар-
тамент в СБУ, но последний, 
взяв его под свой контроль, 
всячески уклонялся от рассмо-
трения настоятельных советов 
западных партнеров.

Теперь, согласно принятому 
в первом чтении проекту зако-
на, СБУ лишится возможности 
расследовать коррупционные и 
экономические преступления и 
полностью сосредоточится на 
своей основной непосредствен-
ной функции – решении задач 
по защите безопасности госу-
дарства. Полномочие расследо-
вать экономические преступле-
ния, коррупцию и организован-
ную преступность останется за 
Национальным антикоррупци-
онным бюро Украины (НАБУ), 
Государственным бюро рассле-
дований (ГБР) и полицией.

Вместе с принятым в пер-
вом чтении проектом зако-
на, кардинально меняющим 
функционал СБУ, парламент 
Украины принял решение о 
создании Бюро экономической 
безопасности (БЭБ), которое 
будет обеспечивать чистоту 
экономических процессов и 
их прозрачность. По сути, это 
будет скорее аналитическая 
структура, а не новый силовой 
правоохранительный орган.

Согласно проекту нового 
закона, произойдет поэтапное 
сокращение к 2027 году числен-
ности сотрудников СБУ с 30 до 
17 тысяч. Планируется демили-
таризировать службу и ввести 
для сотрудников специальные 
звания. Сотрудники спецслуж-
бы получат право на пожиз-
ненную пенсию по выслуге лет, 
пенсионное обеспечение семьи 
в случае утери кормильца, одно-

разовую денежную помощь 
при увольнении и возможность 
выходить на пенсию в 45 лет 
при наличии страхового стажа 
в 25 лет, из которых не менее 
12,5 года – это работа в СБУ. Как 
и военнослужащим, сотрудни-
кам будет полагаться надбавка 
за каждый год выслуги свыше 
20 лет в размере 3 процентов от 
соответствующих сумм денеж-
ного обеспечения.

Проект закона значительно 
расширит возможности превен-
тивных действий спецслужбы 
по противодействию разведы-
вательно-подрывной деятель-
ности против Украины. В нем 
четко определены механизмы 
противодействия деятельно-
сти иностранных специальных 
служб, незаконных вооружен-
ных формирований и терро-
ристических организаций с 
использованием общественных 

организаций и политических 
партий, а также контролируе-
мых извне средств массовой 
информации. Служба будет 
иметь возможность иниции-
ровать ограничение доступа к 
любому интернет-ресурсу, что-
бы не допускать обострения 
общественно-политической 
ситуации. СБУ получит воз-
можность снятия информации 
с электронных коммуникацион-
ных сетей. В принятом проекте 
прописаны многоуровневые 
механизмы превентивного реа-
гирования на угрозы государ-
ственной безопасности: предло-
жения, официальное предосте-
режение, представление СБУ.

Есть еще одно существенное 
нововведение: в соответствии с 
предлагаемыми изменениями 
в законодательстве на службу 
в СБУ не может быть приня-
то лицо, близкие родственни-

ки которого (жена, муж, дети, 
родители, родные братья и 
сестры) имеют гражданство 
государства-агрессора или 
являются лицами без граж-
данства. Ранее существовало 
негласное пожелание, которое 
предполагало ограничение 
или исключение возможности 
влияния и давления на сотруд-
ников со стороны государ-
ства-агрессора. Кто-то выпол-
нял это пожелание, но многие 
высокопоставленные офицеры 
игнорировали такого рода тре-
бования, и журналисты выяв-
ляли нежелательные связи у 
наделенных значительными 
полномочиями сотрудников 
уровня первых лиц службы. 
Теперь Закон будет напрямую 
запрещать принятие на службу 
в СБУ таких людей.

Наделив СБУ больши-
ми полномочиями в области 
контрразведывательной дея-
тельности, парламент оставил 
за собой право «гражданско-
демократического контроля» 
– непосредственную возмож-
ность создавать при необходи-
мости парламентский комитет, 
который будет напрямую кон-
тролировать действия службы.

Изменения произойдут не 
одномоментно, нововведения 
будут вступать в силу посте-
пенно, но планируется, что уже 
через пять лет спецслужба будет 
кардинально изменена. Как 
отметил президент Украины 
Владимир Зеленский, «приня-
тие этого законопроекта при-
ближает Украину к европейско-
му сообществу. Это важный 
шаг в реформировании Службы 
безопасности, когда государство 
движется вперед на пути либе-
рализации экономики и облегче-
ния ведения бизнеса в Украине».

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент 

газеты «Народная Воля»  
в Украине.

5 стран, где пожилые люди живут  
в свое удовольствие

Поговорка «старость – не радость» давно устарела. В мире есть множество стран, где на пенсии люди живут  
в свое удовольствие. Правда, для этого приходится хорошенько потрудиться в молодости.

В нашем обществе многие отно-
сятся к выходу на пенсию скорее 
негативно. Они боятся, что станут 
никому не нужны, им будет нечем 
заниматься, а пенсионных выплат 
не хватит на прожитье. Однако есть 
страны, где после выхода на пенсию 
жизнь только начинается.

Вот несколько государств, где 
люди мечтают поскорее дожить до 
пенсионного возраста.

Дания
Пенсионная система Дании счи-

тается одной из самых надежных в 
мире. После достижения 65 лет каж-
дый гражданин получает возмож-
ность жить в достатке, даже если у 
него была небольшая зарплата.

Дело в том, что пенсия в Дании 
складывается из двух частей – 
базовой, которую выплачивает 
государство в любом случае, и 
отчислений в пенсионный фонд, 
которые человек делает самосто-
ятельно. При этом сохраняется 
баланс: если человек зарабатывал 
мало (или вообще не работал!), 
государственная пенсия будет 
выше. А если у него много нако-
плений, размер базовой части пен-
сии снижается.

Государственная пенсия состав-
ляет 18 тысяч датских крон (око-
ло 2800 долларов) в месяц. А если 
добавить к этому выплаты из пен-
сионного фонда, получается сумма, 
примерно равная 70% зарплаты. К 
тому же в Дании есть льготы для 
пенсионеров – субсидии на аренду 
жилья и бесплатная медицина.

Но самое главное то, что пожи-
лым людям в Дании уделяют мно-
го внимания. Для них существует 
множество бесплатных (или недо-
рогих) кружков, где можно зани-
маться спортом, творчеством или 
изучать иностранные языки.

Швейцария
Медицинское обслуживание в 

этой стране на высоте. Благодаря 
этому швейцарцы в среднем дожи-
вают до 83 лет. А учитывая, что на 
пенсию они выходят в 64–65 лет, 
у многих в это время начинается 
самая настоящая золотая пора жиз-
ни.

Пенсионеры занимаются обще-
ственной работой, осваивают 
новые хобби, получают дополни-
тельное образование, путешеству-
ют. Некоторые женятся и даже 
заводят детей. В общем, проводят 
время с удовольствием, наверсты-
вая то, что упустили в молодости.

Австралия
Для поддержки населения стар-

ше 65 лет в Австралии действу-
ет национальная программа Aged 
Care. Если пенсионеру становит-
ся тяжело обслуживать себя, он 
может получать на дому всю необ-
ходимую помощь – от уборки до 
массажа и прочих медицинских 
услуг. Это частично или полно-
стью оплачивается государством.

Если пожилой человек не хочет 
жить в одиночестве, он может пере-
селиться в специальный хостел для 
пенсионеров. Это многоквартир-
ный дом со своим двором, садом и 
парковкой. Обслуживающий персо-
нал обеспечивает чистоту, питание 
и проведение лечебных процедур.

Обитатели хостела могут зани-
маться в клубах по интересам, в 
любое время выходить в город и 
даже путешествовать. В общем, 
никаких ограничений.

Норвегия
В этой стране и мужчины, и 

женщины выходят на пенсию толь-
ко в 67 лет. Но им есть ради чего 
трудиться, ведь Норвегию считают 

самой благоприятной для счастли-
вой старости страной.

Минимальная пенсионная 
выплата в Норвегии составля-
ет 176 тысяч норвежских крон в 
год (около 27 тысяч долларов), но 
практически все пенсионеры полу-
чают больше. Многие на пенсии 
наконец-то начинают путешество-
вать, а то и покупают небольшой 
домик в теплой стране, например, 
в Испании.

Впрочем, и в родной Норвегии 
пенсионерам живется отлично. У 
них есть большое количество льгот, 
например, бесплатный вызов врача на 
дом или социальное такси. А дома 
престарелых выглядят как санаторий 
– с индивидуальными ванными ком-
натами, холодильником и телевизо-
ром. Медицинское обслуживание там 
тоже на высоте, ведь на 10 пациентов 
полагается 3 медсестры.

Япония
В Японии самое большое в мире 

количество долгожителей. При этом 

на пенсию там выходят в 65 лет, так 
что остается еще достаточно вре-
мени для того, чтобы жить в свое 
удовольствие.

Не поворачивается язык 
назвать пожилых японцев стари-
ками – они продолжают вести 
активный образ жизни, путе-
шествуют, занимаются спор-
том, встречаются с друзьями и 
посещают клубы по интересам. 
Проще говоря, делают всё, что не 
могли раньше, когда практически 
все время было занято работой.

А об одиноких пенсионерах 
в Японии заботятся с помощью 
новых технологий. И это не толь-
ко устройства, которые позво-
ляют облегчить быт. Есть даже 
«роботы для души» – механи-
ческие домашние питомцы. За 
ними не нужно ухаживать, зато 
их можно гладить, слушать урча-
ние, любоваться и получать поло-
жительные эмоции.

Юлия МЕЛЬНИКОВА.
(femmie.ru)

СТОП-КАДР

СТАЛО ИЗВЕСТНО

В США заявили о намерении  
вывести войска из Афганистана

Посмотрите, как российские силовики используют опыт 
белорусских коллег: окружили группу протестантов, и 

они уже никак не смогут объединиться с другими 
участниками акции. 

Пентагон придерживается плана по выво-
ду американских войск из Афганистана. Об 
этом журналистам заявил пресс-секретарь 
ведомства Джон Кирби.

По его словам, всё будет зависеть от того, 
выполнят ли представители радикального 
движения «Талибан» (запрещено в РФ) свою 
часть соглашения, согласно которому Штаты, 
их союзники и коалиция обязуются вывести 
из Афганистана все войска. В свою очередь 
талибы пообещали не использовать терри-
торию страны для действий, которые могли 
бы представлять для США и их союзников 
угрозу. Пока что, заметил Кирби, талибы 
своих обязательств не выполняют.

Представитель Пентагона сообщил, что 
министр обороны США Ллойд Остин рас-
сматривает вопрос вывода вооруженных 
сил с афганских территорий. Он будет 
обсуждать эту тему с союзниками и пар-
тнерами по НАТО, на повестке также будет 
дальнейший путь развития Афганистана.

«Мы ведем обсуждение с нашими пар-
тнерами и союзниками, чтобы принять 
наилучшие решения в отношении нашего 
присутствия в Афганистане», – сказал 
Кирби.

Он отметил, что президент Джо Байден 
и госсекретарь Энтони Блинкен дали 
понять: пора положить конец войне. Однако 
это должно быть сделано с полной ответ-
ственностью, в соответствии с интересами 
национальной безопасности и с интересами 
партнеров США, резюмировал Кирби.

Вместе с тем информация о воз-
можном выводе американских войск из 
Афганистана противоречива. Как писал 
NEWS.ru, на днях тот же Кирби допустил, 
что это решение, принятое при предыду-
щем президенте США Дональде Трампе, 
может быть пересмотрено. Он пояснил, 
что новый глава Белого дома Джо Байден 
должен реально оценить стратегическую 
роль Штатов в этом конфликте.
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Л Ю С Т Э Р К А

     НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор,  
доктор экономических наук

Провалились  
с холдингами, 
провалимся и  

с госкорпорациями

Знаю, что доцент Минского государственного медицинско-
го университета, опытнейший врач, член Координационного 
совета Никита Соловей уже больше не главный инфекци-
онист Минска. Говорят, что его открытая позиция как 

специалиста, как гражданина нервировала не только руко-
водство Министерства здравоохранения, но и тех, кто 
находится на самых верхних этажах власти. Так ли это?

Вера ПОЛУЯН, минчанка.

Затрыманы дырэктар ГУМа
У дачыненні да Аляксандра Крэпака распачата крымінальная справа.

Як сябе адчувае Ігар Лосік?
На мінулым тыдні блогер і кансультант беларускай службы 
Радыё Свабода спыніў галадоўку, якая працягвалася 42 дні.

Рэпрэсіі не спыняюцца
Учора суд Савецкага раёна закончыў 

адміністрацыйныя працэсы супраць супрацоўнікаў 
крамы symbal.by.

Чаму «Звязда» 
шануе памяць 

тэрарыста Івана 
Пуліхава і не 

адстойвае гонар 
вялікага пісьменніка 

Васіля Быкава?
Амаль усе дзяржаўныя газеты друку-

юць календары памятных дат, звязаных як з 
гістарычнымі падзеямі, так і са знакамітымі 
асобамі. Што тычыцца апошніх, то, здавала-
ся б, тут павінен быць прынцыповы пады-
ход. Ці ж трэба падаваць як герояў, што 
заслугоўваюць добрай памяці, тых, у каго, як 
кажуць, рукі ў крыві?

Вось праўладная газета “Звязда” ў нумары 
за 26 студзеня змясціла такую інфармацыю: 
у 1906 годзе ў гэты дзень адбыўся замах 
на мінскага губернатара Паўла Курлова. 
Рэвалюцыянеры Іван Пуліхаў і Аляксандр 
Ізмайловіч кінулі ў Курлова бомбу, якая, на 
шчасце, не выбухнула. Тады быў адкрыты 
агонь з пісталета ў паліцмайстра Норава.

Суд прыгаварыў абодвух тэрарыстаў да 
смяротнага пакарання. Пуліхаў быў павешаны 
на вежы гарадской турмы, а вырак Ізмайловічу 
замянілі на бестэрміновую катаргу.

Што мяне асабліва абурае – гэта тое, што 
лукашэнкаўская прапаганда падае тэрарыстаў 
як герояў. Тая ж “Звязда”, бачыце, узгадала 
пра “подзвіг” рэвалюцыянера Івана Пуліхава, 
імем якога, дарэчы, названа адна з вуліц у цэн-
тры Мінска, а вось не напісала, што ў нашай 
сталіцы да сённяшняга дня няма вуліцы ці 
праспекта, названых у гонар сусветна вядома-
га пісьменніка Васіля Быкава. Няўжо тэрары-
сты-рэвалюцыянеры нам, беларусам, бліжэй, 
чым нацыянальныя знакамітыя асобы, чые 
заслугі перад роднай Беларуссю вызначаюцца 
перш-наперш гуманізмам, геніяльным адчу-
ваннем свайго народа і трывогай за яго лёс?!

Максім КУРГАНСКІ, філолаг.

Более десяти лет назад в поисках, 
как сейчас модно говорить, драйве-
ров развития власти провозгласили 
создание холдингов практически во 
всех отраслях экономики. Термин 
«холдинг» как организационную 
структуру слизали с западных эко-
номик. Английское hold – «держать». 
Держателями акции участников хол-
динга стали управляющие компа-
нии. Расчет был на то, что сработает 
эффект концентрации – централизо-
ванное управление финансами приве-
дет к снижению издержек, повышению 
рентабельности производства.

Создавая холдинги, в белорусском 
правительстве не учли опыт тех же 
западных стран. Там инициатива исхо-
дит не из чиновничьих кабинетов, а 
непосредственно от трудовых коллек-
тивов. У нас же не стали спрашивать 
не только рабочих, итээровцев, дирек-
торов, хотят ли они вхождения в хол-
динг или нет, а решения принимались 
наверху. В короткое время в Беларуси 
было зарегистрировано 93 холдинга, 
55 из них при прямом участии госу-
дарства. Уже спустя два года после 
начала реорганизации правительство 
отметило, что холдинги реально пока 
еще не заработали. Заметьте, ключевые 
слова – «пока еще». Потому что это 
«пока еще» актуально и по сей день. 
Финансовое состояние госпредприя-
тий, мягко говоря, оставляет желать 
лучшего. Пятая часть предприятий 
убыточна, многие из них закредитова-
ны, склады ломятся от нераспродан-
ной готовой продукции.

Создание холдингов с управляю-
щими компаниями должно было пред-
полагать невмешательство госорганов 
в их деятельность. Надо было отме-
нить избыточное регулирование и, 
главное, не вмешиваться в финансо-
вое управление холдингов. Но этого 
не произошло. Власти по-прежнему 
доводили до холдингов показатели, 
согласовывали кандидатуры их руко-
водителей, не были отделены функции 
собственника от функций управления, 
и сегодня мы имеем то, что имеем: 
обремененную долгами и убытками 
неэффективную застойную экономи-
ку. Естественно, правительство ищет 
новые формы поддержки масштабно-
го и неэффективного госсектора, опа-
саясь нового витка политического и 
социального напряжения в обществе.

Планируется к 2025 году повы-
сить эффективность госсектора путем 
институциональных и структурных 
преобразований. По словам премьера 
Р.Головченко, в Беларуси намечается 
создание ряда государственных корпо-
раций «в целях объединения производ-
ственного и технологического потен-
циала, создания новых продуктов, 
выхода на внешние рынки не с отдель-
ными товарами, а системой машин, 
технологий и широкой линейкой про-
дукции». Звучит красиво, как и перед 
кампанией холдинготерапии. Если 
холдинги скопировали у Запада, то 
госкорпорации (госкомпании), недол-
го думая, у восточной соседки России. 
Тем более что в Беларуси на слуху 
такие российские госкомпании, как 
Росатом, который создает с помощью 

дочерней структуры «Росатомэкспорт» 
БелАЭС, Ростех, небезызвестные 
Роснано, Роскосмос и другие. Сюда 
можно отнести и Газпром. Отдельные 
из перечисленных госкомпаний рабо-
тают относительно неплохо, как, ска-
жем, Росатом, другие, как, допустим, 
Роскосмос, – не очень. Это при том, 
что Россия богата энергоресурсами, 
может вливать миллиарды долларов в 
свои госкорпорации, что никак не по 
силам правительству Беларуси.

Уже в текущем году у нас плани-
руется создать семь государствен-
ных корпораций: по одной – в сфере 
сельхозмашиностроения, производ-
ства транспортных средств и легкой 
промышленности, по две – в сфере 
пищевой и деревообрабатывающей 
промышленности. Предполагается 
объединение в госкорпорациях более 
100 предприятий, дающих более 7 
процентов объема промпроизводства 
и обеспечивающих работой около 13 
процентов занятых. Первая госкорпо-
рация в Беларуси будет создана из 30 
предприятий отрасли сельхозмашино-
строения с общим объемом выручки 
более 3 миллиардов рублей. По сло-
вам министра экономики А.Червякова, 
первая госкорпорация станет зна-
чимым игроком на мировом рынке 
сельхозтехники. Надо понимать, что 
ядром этой госкорпорации станет 
«Гомсельмаш», который погряз в без-
вылазных долгах и убытках. Сможет 
ли он стать локомотивом, потянув за 
собой множество других предприя-
тий? Бабушка надвое сказала…

Опыт России показывает, что если в 
допутинский и в раннепутинский пери-
оды до 70 процентов ВВП страны уже 
давал частный сектор, то с созданием 
госкомпаний он поменялся местами с 
государственным. И «успехи» россий-
ской экономики налицо – 10 лет застоя, 
падения жизненного уровня населе-
ния. Потому что процесс создания всех 
этих госкомпаний также выстраивал-
ся сверху вниз. Показательные приме-
ры: неповоротливый и забюрократизи-
рованный Роскосмос Д.Рогозина был 
одной левой уделан компанией «SpaceX», 
фактическим владельцем которой явля-
ется частник И.Маск, и по созданию 
новых космических кораблей, и по 
количеству запусков в космос грузов. 
Бесславно покинул Роснано его много-
летний руководитель А.Чубайс. И в эти 
госкомпании российское правительство 
вбухало десятки миллиардов долларов.

Эксперты убеждены, что реали-
зовать потенциал госпредприятий 
можно только на основе радикаль-
ных системных реформ. При этом 
важно разделить функции государ-
ства как регулятора и собственни-
ка, что в сверхцентрализованной 
белорусской экономике в принципе 
невозможно. Получается, что наше 
правительство хочет в очередной 
раз продать старый товар, но в иной 
упаковке, сменив при этом вывески 
у парадных дверей предприятий. 
Я уверен: косметические штрихи 
никак не сделают наши госпредприя-
тия, за редким исключением (БЕЛАЗ, 
«Беларуськалий»), ведущими игрока-
ми на мировом рынке.

ПЕРАСЛЕД

Суддзя Марына Фёдарава прызна-
ла Анастасію Трафімчык вінаватай у 
непадпарадкаванні службовай асобе і пака-
рала яе 15-сутачным арыштам. Пратакол 
паводле арт.23.34 (несанкцыянаванае мера-
прыемства) суддзя адправіла на дапрацоўку.

На тыя ж 15 сутак суддзя Сяргей Шаціла 
асудзіў Вольгу Ігнатовіч. Ён таксама адправіў 
на дапрацоўку пратакол па арт.23.34 КаАП.

Напярэдадні супрацоўнікі symbal.by 
Мікіта Броўка і Ксенія Міклашэўская 
былі асуджаны на 20 сутак кожны. Як 
паведаміў уладальнік крамы Павел 
Белавус, іх асудзілі за тое, што яны нібыта 
“праводзілі пікетаванне шляхам размяш-
чэння прадукцыі з сімволікай на прылаўку 
крамы”.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

ХОЧУ ЗНАТЬ…

ПОЗИЦИЯ

ОТ РЕДАКЦИИ
То, что Никита Соловей не по собственному желанию перестал быть 

главным внештатным инфекционистом комитета по здравоохранению 
Мингорисполкома, – это факт. Известна и его принципиальная позиция 

по ситуации в стране с коронавирусом. Он выступает в защиту тех меди-
ков, которых дискриминирует власть за их участие в протестных акци-
ях. Предлагаем вам, уважаемая Вера, и всем читателям ознакомиться с 
тем, что написал недавно в Facebook Никита Соловей.

Неужели вы не собираетесь жить  
в этой стране, когда всё закончится 
победой справедливости и добра?

Несмотря на продолжающую-
ся пандемию COVID-19 и нехватку 
медицинских работников в ряде 
учреждений здравоохранения, в 
Беларуси по-прежнему продолжа-
ется беспрецедентный прессинг 
на медиков. Случаи задержания 
становятся всё более абсурдны-
ми, происходят на основе лжес-
видетельствований, не поддаются 
никакой логике и уже не вызывают 
ничего, кроме возмущения и агрес-
сии среди представителей меди-
цинского сообщества. Так, только 
за последнюю неделю пострадали 
следующие наши коллеги:

– Руслан Бадамшин, врач-
невролог РНПЦ неврологии и ней-
рохирургии – задержан в 4-й раз, 
последний раз – когда возвращался 
из поликлиники, где лечится по 
поводу COVID-19, осужден на 15 
суток (с отсрочкой на 1 месяц, что-
бы выздороветь, наверное, здесь 
надо бы поблагодарить «доброго» 
«судью», но что-то желания нет);

– Дмитрий Стрелков, врач-
педиатр, – осужден на 25 суток 
административного ареста;

– Дмитрий Яскевич, врач-
анестезиолог-реаниматолог, и его 
жена Юлия Яскевич, также рабо-
тающая в больнице (г.Бобруйск), – 
по-прежнему находятся под стра-
жей, вероятно, возбуждено уголов-
ное дело за «оскорбление сотруд-
ников»;

– Анастасия Калашникова, 
фельдшер бригады скорой меди-
цинской помощи, – штраф 30 базо-
вых величин;

– Полина Лойко, фельдшер 
бригады скорой медицинской 

помощи, – осуждена на 25 суток 
административного ареста;

– Анастасия Леонтьева, студент-
ка 2-го курса лечебного факультета 
ВГМУ, – штраф 16 базовых величин;

– Полина Нитченко, студентка 
2-го курса лечебного факультета 
ВГМУ, – осуждена суммарно на 17 
суток административного ареста;

– Карина Радченко, студент-
ка 6-го курса БГМУ, – задержана 
при оказании помощи бездомным 
людям в рамках инициативы 
«Уличная медицина», осуждена на 
15 суток административного аре-
ста (… только нецензурное!!!);

– Татьяна Лобоза – задержана 
при оказании помощи бездомным 
людям в рамках инициативы 
«Уличная медицина», дело вначале 
отправлено на доработку, итог – 15 
суток (!!!);

– Анастасия Матвеенко, сту-
дентка 6-го курса БГМУ, – штраф 
30 базовых величин;

– Надежда Петровская, врач-
гематолог, – задержана, когда воз-
вращалась домой с работы, дело 
отправлено на доработку;

– Дарина Виноградова, врач-
интерн анестезиолог-реаниматолог 
10-й ГКБ, лично видел ее искрен-

нюю заинтересованность в пациен-
тах и желание помочь при много-
численных обходах в ОРИТ дан-
ного учреждения, – осуждена на 
15 суток.

И по-прежнему по вызыва-
ющим только всеобщее охрене-
ние и ничего более обвинениям 
в заключении находятся врач-
анестезиолог-реаниматолог БСМП 
Артем Сорокин, выпускница БГМУ 
Алана Гебремариам, студент БГМУ 
Владислав Мартинович.

А теперь у меня вопрос к вре-
менно власть имущим и непосред-
ственным исполнителям заказ-
ных дел – лжесвидетелям и так 
называемым «судьям»: вы там все 
вконец ох..ли?! Неужели вы дума-
ете, что медики не способны по 
итогу постоять за себя и за кол-
лег? Или вы не собираетесь жить в 
этой стране, когда всё закончится 
победой справедливости и добра (а 
по-другому и быть не может, уж в 
этом нас не переубедить)?

И да, очень хотелось бы услы-
шать наконец мнение руководства 
профильного министерства о про-
исходящем беспределе с медицин-
скими работниками. Но, наверное, 
ценность медицинских работни-
ков для чиновников такова, что, 
по-видимому, мы не достойны 
даже комментария о происходя-
щем, не говоря уже о хоть каких-
нибудь попытках защиты соб-
ственных сотрудников. Ну что ж, 
тогда медикам придется, как это 
было во многих других ситуациях, 
вновь всё делать самостоятельно.

Никита СОЛОВЕЙ, кандидат 
медицинских наук.

РУБАМ! ТАМ, ЗА КРАТАМІ

КРЫМІНАЛ

Як паведамляе Следчы камітэт, дырэктар сталічнага магазіна быў затрыманы “пры атрыманні 
хабару ў 2525 рублёў за спрыяльнае вырашэнне пытанняў, якія ўваходзяць у яго кампетэнцыю”.

Паводле дадзеных следства, супрацьпраўная дзейнасць насіла сістэмны характар.
Віктар ШПАК.

За кратамі хлопец 
знаходзіцца з 25 чэрвеня 
мінулага года. 15 снежня 
Ігар распачаў галадоўку 
ў знак пратэсту супраць 
тых абвінавачанняў, якія 
яму прад’яўляюць. Акцыя 
пратэсту працягвалася амаль 
паўтара месяца.

“Я вырашыў спыніць 
галадоўку, – аб’явіў Ігар Лосік. 
– Чаму я гэта зрабіў? Мяне 
проста ўразіла неверагодная 
хваля салідарнасці. А таксама 
просьбы сотняў і тысяч 
беларусаў спыніцца, дачакацца 
нашай агульнай перамогі 
здаровым. А яшчэ я ведаю, 
што многія таксама пачалі 
галадоўку, пакуль галадаю я. 
Я не магу ўзяць на сябе такі 
вялікі груз адказнасці, не хачу, 
каб за мой усвядомлены выбар 
пакутавалі іншыя”.

– Ігар паступова 
выходзіць з галадоўкі, – 
распавяла “Народнай Волі” 
жонка блогера Дар’я Лосік. – 
Пачынае есці кашы, сушаную 
садавіну, вітаміны, хаця, як 

муж перадае праз адваката, 
доктар яго не наведвае з 
моманту спынення галадоўкі. 
Калі я адвозіла Ігару лекі 
для перадачы, то запыталася 
ў супрацоўнікаў ізалятара, 
як такое можа быць. Там 
мне не паверылі, маўляў, я 
падманваю. Хаця дадалі: калі 
доктар не наведвае Ігара, то, 
значыцца, з ім усё ў парадку.

– Як ён сябе адчувае 
пасля такой працяглай 
галадоўкі?

– Спачатку ў яго балеў 
страўнік, але зараз як быццам 
арганізм нармалізуецца. 

У астатнім у яго ўсё 
па-ранейшаму. Знаходзіцца 
ў камеры, дзе вядзецца 
відэаназіранне. Лыжкі 
выдаюць толькі на час прыёму 
ежы, а калі захочаш сам 
зварыць кашу, то даводзіцца 
есці яе з дапамогай цюбіка ад 
зубной пасты. Ізалятар – не 
санаторый.

– З перапіскай праблем 
няма?

– Лісты мне даходзяць, 
хаця Ігар распавёў, што яму 
дасылаюць столькі лістоў, што 
не паспявае ўсім адказваць.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.
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Сколько лет уже прошло с той поры, 
а трагический день все никак не гаснет 
в памяти.

…В углу рубленой деревенской хаты 
на застеленном топчане стоит гроб. 
Перешептываются женщины, потрески-
вают восковые свечи. В гробу лежит мой 
папа. На его груди сложены руки. Еще 
недавно в них по узловатым венам бежа-
ла кровь, а теперь изуродованные непо-
сильным и непрестанным трудом непод-
вижные мозолистые пальцы держат 
носовой платок и крестик – отец верил в 
Бога. И перед глазами проносятся яркие 
эпизоды жизни моего любимого папы…

…И покатилась  
предательская слеза

Если бы он не вернулся с войны, я 
вряд ли помнил бы его лицо. В 1941-м 
мне, самому младшему в семье, было 
всего три годика. Братья Петя и Володя 
помнили бы отца, пожалуй, немножко 
ярче: одному из них тогда исполнилось 
одиннадцать, а другому – семь лет. Папа 
каким-то чудом отпросился со сборно-
го пункта в Червене и пешком добрался 
до родной деревни Нежевки, чтобы еще 
разок взглянуть на своих домочадцев. Я 
сидел за столом на сработанной отцов-
скими руками широкой лавке в первой 
половине хаты и никак не мог уразуметь, 
чего это так разревелись моя неунываю-
щая мама, братья Петя и Володя да папина 
племянница Волька, которая по причине 
раннего сиротства жила и воспитывалась 
в нашей семье. Папа был в непривычной 
для всех нас защитной форме с погонами 
рядового солдата, кирзовых пропыленных 
сапогах и съехавшей набок от быстрой 
ходьбы пилотке со звездой. От райцентра 
до Нежевки – 15 километров!

Натруженные загорелые руки отца 
нежно прижали меня к пропахшей 
потом и нафталином гимнастерке и тут 
же поставили на краешек скамьи. По 
небритой щеке покатилась предатель-
ская слеза…

И всё. Из довоенной поры я не пом-
ню о нем абсолютно ничего. Аккуратно 
складывал в уголке нижней полки шка-
фа треугольники его фронтовых писем, 
написанных чаще всего карандашом. 
Каракули, наспех выведенные в непод-
ходящих для писания условиях, коро-
тенько сообщали о передрягах войны, 
о земляках, которые вчера еще ходили 
вместе с ним в атаку, а сегодня утром их 
скромно похоронили на опушке леса. И 
никогда уже больше не вернутся они в 
свои родные места…

Я слушал эти папины послания, 
которые всегда вслух читала мама, но 
не понимал из них ровным счетом ниче-
го. Спустя годы, перечитав и системати-
зировав их по датам, положил пакет с 
отцовскими письмами на прежнее место 
и однажды, вспомнив о них, поискал и 
почему-то не обнаружил…

Не боевая, но благородная 
миссия

На войне фронт и тыл – понятия 
неразделимые, друг без друга они не суще-
ствуют. Узнав как-то о довоенной про-
фессии отца, командование сняло его с 
передовой и отправило в нестроевое 
подразделение. Кузнец в условиях фрон-
та оказался нужным ничуть не меньше, 
чем пехотинец в авангарде наступления. 
Золотые руки отца филигранно чини-
ли оружие и боевую технику, делали и 
ремонтировали телеги, сани, подковывали 
коней, обивали железом деревянные ящи-
ки для снарядов, паяли, клепали проды-
рявленные в боях котлы, ведра, кастрюли, 
ковали ножи, топоры и другую необхо-
димую утварь. Вот и получается, что наш 
незабвенный Григорий Федосович ковал 
желанную победу вместе со всеми фрон-
товиками. А еще вместе со всеми папа, 
конечно же, ходил в наряды и караулы, 
выполнял самые разнообразные поруче-
ния командования. Мало ли что делает 
солдат на войне!

Со своим подразделением папа дошел 
до окраины Берлина. В самом логове 
фашистов побывать не удалось, но весть 
о победе хмельной волной захлестнула 
его в самый первый день мира. Неужели 
все кончилось? Неужто домой, к любимой 
жене Александре, к родным деткам, знако-
мому с малолетства крестьянскому труду?

Солдаты из других подразделений 
уже потихоньку покидали расположение 
частей, забрасывали на плечи полупу-
стые вещмешки и сломя голову летели 
к железной дороге, где формировались 
эшелоны на восток. Теперь я догадыва-
юсь, почему фамилия отца не прозвуча-
ла в списках первых отъезжающих. Уж 
очень он был обязательным, исполни-
тельным, скромным и надежным чело-
веком. Для него под занавес было при-
пасено еще одно, не менее важное, чем 
боевое, задание. Ему поручили вместе с 
однополчанами гнать в нашу республику 
реквизированное в Германии огромное 
стадо племенных коров. Надо же было 
восстанавливать разрушенное войной 
народное хозяйство, поднимать колхозы.

Две подводы с оружием, фуражом и 
кое-каким скарбом (сухим пайком, хле-
бом, сахаром, солью) медленно двигались 
по обочинам дорог в сторону Минска. 

Сколько дней вот так пешочком, подкарм-
ливая коровок на лугах, ночуя где и как 
придется, тыловое подразделение выпол-
няло свою последнюю, уже не боевую, но 
не менее благородную миссию!

Каким-то случайным образом папа 
сумел сообщить нам, что он уже в 
Минске и пробудет там несколько дней, 
а то и недель. Конечно же, мама, собрав 
все самое лучшее из продуктов, что толь-
ко можно было раздобыть в те лихие и 
голодные времена, пешком отправилась 
в сторону Минска, а это ни много ни 
мало шестьдесят километров! И нашла, 
непонятно как, своего любимого мужа 
в Красном Урочище. Тогда там был лес, 
а сейчас район Автозавода. Старший 
группы, веснушчатый улыбчивый май-
ор, отведав ее гостинцев, расщедрился и 
немножко раньше других отпустил отца 
домой. Насовсем. Прощаясь, командир 
то ли по щедрости души, то ли ради 
проверки на честность спросил родите-
лей: «А не хотели бы вы взять себе одну 
такую корову?» Отец, за которым всег-
да было решающее слово, категорически 
отверг предложение. Хотя корова нам в 
то голодное время ох как была нужна!

На все руки мастер
Я помню деревенскую кузницу отца 

напротив нашего скромного домика. До 
коллективизации это была его личная 
кузница, с которой он одним из пер-
вых и вступил в колхоз «Новый мир». 
Небольшое рубленое строение, горн со 
свистящими мехами, куча древесного 
угля, прикрытого брезентом, наковаль-
ня на толстенной колоде, разнообразные 
инструменты, висящие на вбитых в сте-
ну гвоздях и крючках.

Я садился на низенькую широкова-
тую колодочку напротив горна, любовал-
ся летящими из сопла искрами, раска-
ленным докрасна металлом. Длинными 
кузнечными клещами отец выхватывал 
из огня сверкающую заготовку, мгно-
венно переносил на наковальню и брал 
молоточек на длинной рукоятке. Рядом 
уже стоял наготове молотобоец с увеси-
стой кувалдой. Тюк! Бух! Тюк! Бух! По 
звуку отцовского молоточка помощник 
то изо всех сил, то совсем слабенько бил 
по заготовке – куй железо, пока горячо! 
Папа поднимал молоточек, и молотобоец 
понимал: его миссия закончена. В руках 
у кузнеца был уже другой молот – поу-
весистее. Последние решающие штри-
хи он делал только сам: «молотил» изо 
всех сил по остывающей заготовке. Пот 
градом катился по его разгоряченному 
лицу, капал с густых бровей на брезен-
товый передник, на наковальню. Отец 
поворачивал кусок металла то одним, 
то другим боком, пока не вырисовыва-
лись очертания щеколды, лемеха плуга, 
зуба для бороны, лезвия лопаты, серпа, 
запорного крючка, топора, секача, ухвата 
или другой добротной вещицы.

В уборочную страду все кипе-
ло и бурлило в маленькой кузнице. 
Женщины несли свои ржавые, а то и 
вовсе изношенные серпы, которые папе 
приходилось наваривать сталью, фили-
гранно насекать на них зубчики острым 
зубилом, закаливать, точить, насаживать 
на рукоятки, которые он выстругивал 
вручную из дерева. Ведь специальных 
инструментов после войны не было, их 
тоже надо было мастерить самому. Делал 
отец и вилы, и косы, и бороны, ремон-
тировал жатки, сеялки, молотилки. И 
самое обидное – практически задаром, 
потому что трудодни, которые добросо-
вестно начислял бригадир, колхоз ничем 

отоварить не мог – почти все добытое 
крестьянами сдавалось государству. И 
все колхозники правильно понимали 
сложность момента, особенно в период 
косьбы и жатвы…

В деревне да и в окрестных селеньях 
нет, пожалуй, подворья, где и сегодня не 
служили бы хозяевам верой и правдой 
железные «произведения», сработанные 
мастеровитыми отцовскими руками. И 
делал он все для односельчан абсолютно 
безвозмездно. Особенно вдовушкам, у 
которых голодных детишек полон дом и 
платить просто нечем. А жить-то надо 
было всем. Потому и сочувствовали друг 
другу, и помогали, и все горести делили 
поровну.

Непревзойденным импровизатором 
был мой папа не только в кузнечном, но 
и в любом другом деле. Дом, который 
стоит и поныне, окна, двери к нему, печь, 
грубку смастерил сам. Сараи, сарайчики, 
различные пристройки, банька, погреб, 
колодец, ворота с калиткой, ажурные 
лавки в доме, платяной шкаф и настен-
ные шкафчики для посуды, этажерки, 
столы, табуретки – тоже его детища. 
Служат они и сегодня.

До сих пор мы, наследники, любуем-
ся верстаком, стоящим под поветкой. Не 
поднимаются руки выбросить его, хотя 
надобность в таком агрегате давно уже 
отпала. За этим верстаком папа кропот-
ливо выстругивал доски для обшивки 
домика, для массивных ворот, подгонял 
клепки для ушатов, кадок, бочек, мас-
лобоек, выпиливал бруски для граблей, 
вытачивал рукоятки для вил и лопат. 
Его руками делались здесь ульи для 
пчел, корпусные и магазинные рамки, 
кормушки. Даже дымарь он не купил 
в магазине, а сделал из жести сам. Не 
говоря уже о таких мелких, но нуж-
ных приспособлениях, как специальные 
ножи, овальные скребки для вскрытия 
запечатанных сот, различные стамески, 
решетки для летков, защитные сетки, 
цедилки для меда… И все это во внеу-
рочное время – дисциплина в то время 
в колхозе была, прямо скажем, железная.

…И белый свет померк
Пчелы были любимым хобби, гор-

достью отца и великолепным подспо-
рьем для семи. Привязанность к ним 
папа воспитал и во мне, и в старших 
сыновьях, и в маме. Поэтому и было у 
нас много пчелиных семей, и роились 
они исправно, и меду хватало не толь-
ко для собственного потребления, но и 
для соседей, родни, для сдачи в магази-
ны Червенского райпо. Торговать им на 
базаре никто из нас не умел…

А еще помнится, как сразу же после 
возвращения с войны в свободное от 
колхозных забот время отец наладил во 
дворе литейное производство. Из мото-
ров подбитых немецких танков, старой 
продырявленной утвари, случайных 
кусков алюминия по придуманной им 
самим технологии в сделанную им же 
опоку набивал промытый сто раз и про-
сеянный через мельчайшее сито речной 
песок, увлажнял его для пластично-
сти, утрамбовывал вокруг шаблонного 
образца, делал окно для расплавленно-
го металла, а затем заливал в готовую 
форму кипящий алюминий. Приподняв 
осторожненько верхнюю часть опоки, 
он с какой-то особой торжественностью 
вынимал необычно легкие по сравне-
нию с чугунными алюминиевые горшки, 
миски, ложки, вилки. Они почти не нуж-
дались в дополнительной обработке.

Был случай, когда, добывая алю-

миний из мотора подбитого немецкого 
танка, папа развел внутри него костер, 
а сам вышел на свежий воздух. И тут 
ж был отброшен взрывом на несколь-
ко метров. Белый свет померк. Видимо, 
под грозной машиной затаилась адская 
начинка – то ли уроненный в ходе боя 
снаряд, то ли мина под днищем. Домой 
отца принесли односельчане. Сквозь 
черноту копоти пробивалась мертвен-
ная бледность лица, оно было иссечено, 
на глазах повязка…. После областной 
больницы, где была обнаружена и, сла-
ва Богу, своевременна удалена частичка 
пороха, застрявшая возле самого зрачка, 
он с недельку лежал дома в постели с 
белой повязкой на лице, а потом стал 
потихоньку привыкать к свету. Зрение 
восстановилось. По вечерам он снова 
мастерил из листа алюминия портси-
гары, мужские расчески, женские гре-
бешки, украшал их незамысловатым, но 
тонким орнаментом. Ведь купить все 
это людям было больше негде, а старые 
вещи за годы войны у кого затерялись, а 
у кого сломались либо износились. Мои 
старшие братья носили потом все эти 
отлитые и сделанные из тонкого алю-
миния поделки по окрестным деревням 
и продавали. Цену называли в деньгах, 
потому что все мы мечтали купить коро-
ву, да не за что было, но и от продуктов 
не отказывались – жили-то впроголодь.

Без выходных
Однажды летом ближе к жаркому 

полудню зашел к нам во двор совсем 
старенький дедок из деревни Пятилетка 
Смолевичского района. Десять с гаком 
километров отмерил старик, неся в хол-
щовой сумочке за спиной завернутый в 
тряпицу топор. Отковал его еще до вой-
ны не кто иной, как мой отец. Но время 
не пощадило нужную в хозяйстве вещь. 
До самого обуха работящий крестьянин 
сбил свое давнее приобретение и пришел 
с просьбой как-нибудь исправить: то ли 
наварить, то ли оттянуть лезвие. В таких 
просьбах папа никогда не отказывал, тем 
более вот таким немощным да пришед-
шим издалека людям. Ну и престиж ведь 
тоже на дороге не валяется: не к кому 
другому, а именно к нему снова пришли 
за помощью!

Велел папа дедуле прийти через две 
недели – уж очень много напряженной 
работы было летом в колхозе. В услов-
ленную субботу старик приехал уже с 
внуком да на телеге. Папа вынес ему 
из-под поветки два почти одинаковых 
топора: починенный и совсем новый: 
мол, выбирай. Дед сразу узнал свой 
преображенный топор, завернул его в 
чистое льняное полотенце и даже слег-
ка прослезился от радости. Заплатив 
какие-то незначительные деньги, посе-
менил к своему возку, достал из-под сена 
солидный кусок сала, самогонку, свежие 
огурцы, зеленый лук, хлеб и устроил 
у нас во дворе настоящее пиршество. 
Растроганный отец подарил ему и вто-
рой топор. Надо же чем-то отблагода-
рить такого щедрого человека!

Не помню случая, чтобы папа ког-
да-нибудь по-настоящему отдыхал. Мы 
ложились спать, а он все еще что-нибудь 
тихонечко мастерил в передней комна-
те. Просыпаемся утром – он давно уже 
строгает бруски, сбивает пчелиные рам-
ки, натягивает на них проволоку, при-
клеивает искусственную вощину, иногда 
что-то мурлыча себе под нос. Петь он, 
кажется, никогда серьезно не пытался, а 
вот гармонь у него в юности была, и он 
даже играл на вечеринках для молодежи. 

Просто непостижимо: папа и гармонь! 
Уж очень неподходящими для такого 
тонкого дела казались мне его узловатые 
шершавые пальцы.

Имел когда-то отец и собственное 
ружье, любил побродить с ним по дре-
мучему лесу. Грибник он был тоже вели-
колепный. Потом все это как-то отошло с 
возрастом. Отпала необходимость само-
му ходить за боровиками, потому что 
Петя с Володей да Волька с мамой стали 
превосходить его в проворстве. А ему и 
без того забот хватало – и в колхозе, и по 
хозяйству. Выходных же у незаменимого 
кузнеца просто не существовало.

Без сантиментов
Никто из нас, троих сыновей, не 

может сказать, что папа с воспитатель-
ной целью ударил его по мягкому месту 
или хотя бы пригрозил ремнем для 
острастки. Это был настолько святой и 
непререкаемый для всех нас авторитет, 
что не послушаться его или, не дай Бог, 
перечить никто в семье даже не помыш-
лял. Мы ведь хорошо понимали, что 
неспроста руководство колхоза, все при-
езжие гости звали его только Григорием 
Федосовичем, а односельчане величали 
по-деревенски очень учтиво – дзядзька 
Рыгор. Он никогда ни с кем зазря не 
ругался, не конфликтовал, не отказывал 
людям ни в какой помощи. А делать 
папа мог, кажется, всё без исключения. 
Такие вот были у него неимоверно спо-
собные руки.

Классе в девятом, зайдя невзначай 
под поветку и залюбовавшись отцом, 
работавшим за верстаком, я вдруг не 
по-детски задумался – и испугался. Отец 
мой за что ни возьмется – все у него 
отлично получается. А как же буду жить 
я? Ведь, кроме книжек, рисунков, несме-
лых стихотворных потуг, нет у меня за 
душой ничего фундаментального.

В тот день я несмело попросил папу 
научить меня связывать уголки в рамках 
для фотографий. Он прервал свою рабо-
ту, достал все необходимые инструмен-
ты, рассказал, что и как нужно делать, 
в какой последовательности. Потрепал 
меня по плечу своей увесистой шерша-
вой рукой и вышел во двор перекурить. 
Рамочка у меня получилась, прямо ска-
жем, «не фонтан», но я все-таки поме-
стил в нее любимую фотографию; она 
долго висела в спальной комнате.

А потом с Божьей помощью жизнь 
подарила мне совсем иную судьбу. Я стал 
журналистом, юристом, подполковни-
ком, членом Союза писателей Беларуси. 
Без папы, конечно, я этого никогда не 
достиг бы. Теперь же, если нужно что-то 
смастерить дома или на даче, не сомне-
вайтесь – сделаю всё, за что ни возьмусь. 
У Пети с Володей руки тоже растут отту-
да, откуда надо. Гены!

Отец наш был человеком доволь-
но строгих правил. По-своему он, без 
сомнения, крепко нас любил, уважал 
наше мнение, не отдавая ни в чем пред-
почтения ни одному из сыновей. Но я 
не помню случая, чтобы он кого-то при-
людно или наедине хоть раз приласкал, 
обнял, похвалил, погладил по голове. 
Только пятерых своих внучат позволял 
себе и побаловать, и посадить на коле-
ни, и подбросить к потолку. Но это уже, 
видимо, совсем другие отношения: даже 
самый взрослый внук – это маленький 
ребенок.

Не проявлял никаких сантимен-
тов отец и к жене, хотя берег и холил 
ее до самой последней ее минуты. Это 
на всю жизнь послужило нам, сыно-

вьям, добрым примером, которому все 
мы стремимся следовать и по сей день. 
Можно похвастаться: не злоупотребля-
ет спиртным и не курит никто из нас 
троих. Был важен в этом, конечно же, 
пример отца. Когда-то он курил, как 
теперь говорят, по-черному. И самосад 
в огороде выращивал, и сушил его на 
чердаке, и резал листья на сделанной 
собственными руками сечкарне. Все село 
ходило к нему за этим диким угощением. 
Но однажды папа пришел из кузницы 
и сказал маме: «Все, Шура, я больше 
курить не буду!» Отдал кому-то табакер-
ку, весь запас самосада раздал желаю-
щим. Никто ни дома, ни в деревне не мог 
поверить, что для заядлого курильщика 
возможен такой подвиг. Но мы с того 
момента никогда не видели его с цигар-
кой во рту. Какой ценой это ему далось, 
я теперь знаю, потому что в горячих 
точках в период межнациональных кон-
фликтов, когда сутками приходилось не 
спать, тоже пристрастился к этому зелью 
довольно прочно. И бросил курить, как и 
отец, резко, по-мужски. Пообещал жене, 
что преподнесу ей к 8 Марта дополни-
тельный подарок, и слово свое сдержал, 
хоть, признаться, было это нелегко. Зато 
и уважать себя стал больше…

После мамы
Когда не стало нашей мамы, отец 

восемь лет жил в деревне один. Как и все 
приверженцы своего родового гнезда, 
он не пожелал перебраться в город ни 
к одному из сыновей. Мы по очереди, а 
подчас и все вместе, с женами и детьми 
приезжали по выходным навестить его, 
помочь, снабжали продуктами и всем 
необходимым. Топили баньку, пари-
ли, мыли и переодевали папу, меняли 
постельное белье. После баньки с ним 
можно было уже и выпить по чарочке да 
на равных поговорить о самых разных 
делах. Мы с удовольствием вспоминали 
те летние дни, когда вчетвером выходи-
ли чуть свет на лесную поляну косить 
сено для коровки. Около полудня уже 
наши дети, а папины внуки, приноси-
ли нам всякую снедь, приготовленную 
заботливой мамулей. Выпив по чарочке 
и плотно закусив, мы слегка передыхали 
и снова шли по покосам, разбивая валки, 
а потом поворачивая сено. Весь день оно 
подсыхало на граблях, а уже в сумерках 
мы складывали его в копны и уходили 
домой. Детишки, глядя на нас, работали 
без нытья и отговорок – и те, кто постар-
ше, и самые маленькие.

Папа ни разу не подал виду, что ему, 
человеку за восемьдесят, не совсем здо-
ровому, тяжело, не полежал дольше нас 
на душистой травке. Придя домой, он 
иногда садился на скамейке у забора, 
клал натруженные ладони на колени и 
расспрашивал нас о житье-бытье, сооб-
щал деревенские новости.

Его худощавые с жесткими мозоля-
ми руки никогда не знали отдыха. Даже 
в последние годы жизни, когда не стало 
мамы, он не хотел оставаться бесполез-
ным. Мы заготавливали в лесу лещину, 
приносили связанные тюки домой, а уж 
он, позавтракав, распаривал ореховые 
прутья в натопленной печи, брал их на 
изгиб, отделял узкие полоски, очищал их 
от верхнего слоя коры и плел корзины – 
кошыкі. Какие же они были беленькие, 
легкие, удобные и красивые! В них и ябло-
ки с дерева можно было собирать, и сливы, 
и картошку в поле, и огурцы, помидоры, 
лучок, морковку с грядок. А как здорово 
было насобирать такую корзину грибов, 
завязать в постилку да забросить за спину, 
чтобы руки не вырывались из суставов от 
тяжести! Эти корзины долго еще висели и 
лежали на чердаке нашего дома и расходи-
лись по самым близким родственникам в 
качестве сувениров.

Зимой папа приводил в порядок ста-
рые ульи, прожаривал их паяльной лам-
пой, топил воск, отливал свечи, мастерил 
грабли. Пока была жива мама, он прак-
тически не касался приготовления пищи. 
А потом и это искусство постиг очень 
быстро. Особенно вкусными получались у 
него блины, да еще с ароматной глазуньей 
на деревенском сале. И борщи, и супы, и 
каши папа готовил всегда так, что пальчи-
ки оближешь! Слава Богу, и мы теперь все 
это делаем безукоризненно.

В долгу перед ними
Какие же все-таки у нашего отца 

были руки! За всю свою немалую жизнь 
на них не осталось, наверное, ни одного 
живого миллиметра кожи. В какой-то 
переделке он порвал сухожилия на паль-
цах правой руки, которые так и не рас-
прямились до самой смерти.

…В последний раз смотрю на руки 
отца. Сколько всякой работы они пере-
вернули за свои 93 года, сколько нетлен-
ной памяти оставили будущим поколе-
ниям! Прости нас, папа, если не оправ-
дали мы в чем-то твоих надежд!

Теперь мы радуемся нечастым встре-
чам на отцовской усадьбе. Все здесь доро-
го сердцу и мило. И глаз примечает и 
нынешнюю ухоженность, и плоды работы 
заботливых и всё умеющих рук отца. Мы 
навеки в неоплатном долгу перед ними.

Михаил ЗНАК,  
член Союза писателей Беларуси.

ЗОЛОТЫЕ РУКИ ОТЦА
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ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– у камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.

КРыжАвАНКА

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
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ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
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– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
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паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
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плыла» – з верша Р.Барадуліна 
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7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПрИНЦеВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

Яна МАКСИМОВА:
«Помогает не сдаваться 

доченька…»
Действующая чемпионка Беларуси в пятиборье, которая тоже подписала 

открытое письмо против насилия и за новые, честные, выборы, рассказала, 
почему они с мужем не планирует уезжать из Беларуси.

«Няправільным» 
спартсменам 

працягваюць помсціць
Чэмпіёнка свету 2019 года па фрыстайле 

Аляксандра Раманоўская афіцыйна звольнена  
з Рэспубліканскага цэнтра алімпійскай падрыхтоўкі 

(РЦАП) па фрыстайле, пра што яна і паведаміла  
ў сацыяльных сетках.

«У такі складаны перыяд трэба  
наогул адмяніць чэмпіянат…»

Былы кіраўнік Федэрацыі хакея Латвіі Кіраў ЛІПМАН выказаў “Народнай Волі” сваё стаўленне да таго,  
што хакейнае першынство свету адабралі ў Мінска.

Справаздачная канферэнцыя
30 студзеня ў Рэспубліканскім цэнтры 

алімпійскай падрыхтоўкі па шахматах 
і шашках прайшла справаздачная 
канферэнцыя Беларускай федэрацыі шашак. 
Аднагалосна на новы справаздачны перыяд 
старшынёй БФШ абраны Віталь Аніська. 
Актыўны ўдзельнік нашай рубрыкі Віталь 
Варушыла абраны адным з намеснікаў 
старшыні федэрацыі. На канферэнцыі 
ў якасці дэлегата прысутнічаў і вядучы 
рубрыкі “Шашкі”.

Новы аўтар
Украінскі кампазітар Сяргей Лойка 

спецыяльна для нашай рубрыкі даслаў сваю 
новую задачу-64 (гл.дыяграму). Дарэчы, ён 
пераможца ў гэтай катэгорыі конкурсу 
“Беларусь-2018”.

№1 Белыя: 
шашкі b2, c1, d2, 
g3, дамкі a5, c3, 
e3, f2, h8 (9).

Чорныя: шашкі 
a3, a7, b4, h4, h6 
(5).

ed4(b6A), a7, 
he5, f6, g1, ae3, f4, 

de3, h4, b4, b4, f2, h2 [(g1) a3]. A(g5), c5, e1, b4, 
ab4, e3, a5, cd2, b4, b2 [(c1) a3].

Добрыя знаёмцы
Выйгрыш у пазіцыях яшчэ аднаго 

ўкраінскага аўтара Анатолія Баланюка 
(№№2 і 3), а таксама іншых аўтараў, якія 
добра вядомы нашым чытачам, знайдзіце 
самастойна.

№2 Белыя: е1, b2, с5, b6, f6, с7 (6).
Чорныя: а3, е3, g3, f4, а5, а7, h8 (7).
№3 Белыя: b2, d2, с3, f4, b6, е7 (6).
Чорныя: f2, а3, h6, g7, b8 (5).
Сваю пазіцыю прапануе Генадзь Андрэеў.
№4 Белыя: а7, е1, g3, g7, h4 (5).
Чорныя: c3, d6, e3, e5, f2, f4 (6).
Наступныя задумкі належаць мінчаніну 

Мікалаю Ляшкевічу.
№5 Белыя: a1, h2, f4, e5, g5, d6, f6 (7).
Чорныя: d2, f2, c3, b4, d4, b6 (6).
№6 Белыя: f2, c5, e5, g5, b6, d6, f6 (7).
Чорныя: b2, d2, h2, c3, a7, e7, d8, f8 (8).
№7 Белыя: g1, b4, d4, h4, c5, e5, d6, h6 (8).
Чорныя: b2, f2, e3, g3, a5, c7, e7, b8, f8 (9).

Міжнародныя кампазіцыі
І зноў украінскі аўтар: Валерый Кручкоў 

прапануе свае творы ў міжнародныя шашкі. 
Рашыце таксама самастойна.

№8 Белыя: 8, 10, 33, 38, 44, 50 (6).
Чорныя: 17, 24, 29, 35, 40, 41 (6).
№9 Белыя: 11, 12, 16, 17, 22, 41, 47, 50 (8).
Чорныя: 3, 6, 29, 32, 33, 36, 37 (7).
№10 Белыя: 17, 18, 21, 22, 24, 27, 33, 40, 44 (9).
Чорныя: 2, 9, 13, 19, 26, 41, 42, 43 (8).
№11 Белыя: 6, 16, 23, 25, 30, 36, 38, 39, 40, 

41, 42 (11).
Чорныя: 1, 9, 12, 13, 14, 19, 21, 22, 27, 32 (10).
На заканчэнне дамачная праблема-100 

вядучага рубрыкі (гл.дыяграму).
№12 Белыя: 

шашкі 27, 32, 
дамкі 22, 50 (4).

Чорныя: шашкі 
8, 14, 23, 25, 34, 42, 
дамкі 36, 46 (8).

4(13), 30(34А), 
6, 29 х. А(28), 
20(34В), 14(29), 
20 х. В(14), 24 х.

Супаставім рашэнні
“Народная Воля” за 12 студзеня 2021 года.
№7 – c7(b8A), f8, h2(a7), c7x. A(f8), b8 x.
№8 – b8, h8, bg3, c3 x.
№9 – шашка f6 павінна стаяць на d6, пасля 

чаго – f6(e7:g5), de5, f6, h4, g3 x.
№10 – e7(b8), f8, f4, cd6, f6 x.
№11 – e3, h2:f4, f2, g3, b8, b8:e5:d8 x.
№12 – шашка a3 павінна стаяць на c3, пасля 

чаго – f6, f4, h8, d4, f8 x.
№13 – ab6, b6, c1, f4, g1(f4), f2(g5), c7, h4 x.
№14 – e3, e1, c3, f8, g3(f6), e1, b8 x.
Aдказы даслалі: Сяргей Лойка, Уладзімір 

Дудка (Украіна), Эдуард Дамброўскі, 
Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), 
Уладзімір Бандарык (в. Лугавая Слабада 
Мінскага раёна), Леанід Жыхар, Фёдар 
Карпей (Мядзел), Ігар Ананіч (Гродна), 
Сяргей Бурко (Орша). Дзякуем за лісты і 
спадзяёмся на вашу далейшую актыўнасць.

Пераможца бліц-конкурсу – Эдуард 
Дамброўскі.

Свае лісты дасылайце на адрас рэдакцыі 
(220030 Мінск, вул.Энгельса, 34а, 
“Шашкі”) або на электронны адрас:  
shulga.checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА, міжнародны майстар 
спорту.

ШАШКІ

«Народная Воля»  
в Facebook www.facebook.com/nv.online.info

в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

ПОЗИЦИЯ

Яна Максимова – супру-
га призера Олимпиады-2008 
Андрея Кравченко, который 
лишился места в национальной 
команде и выслуги лет в КГБ 
из-за своей гражданской пози-
ции, а осенью отсидел 10 суток 
в Жодино.

– Я не думаю, что такой бес-
предел может продолжаться 
долго, и тем более не верю в то, 
что всё может остаться, как есть, 
– рассказала Яна TUT.BY. – Это 

ненормально. Виновные люди, 
судьи, которые выносят неспра-
ведливые приговоры, должны 
понести наказание.

Когда я вижу кадры с совеща-
ний чиновников, обращаю внима-
ние, какой страх у людей, сидящих 
за столом. Значит, они сделали что-
то такое плохое, что заставляет их 
сильно держаться за власть и, как 
они говорят, не отдавать их страну. 
Хотя эта страна не их – она наша с 
вами и наших детей.

И я не хочу уезжать, потому 
что мой дом для меня – луч-
шее место на земле. Мы живем 
в Юхновском заповеднике, в 12 
километрах от Минска. У нас 
тут бегают зайцы, белки, каба-
ны. Здесь душа и тело действи-
тельно отдыхают. Я очень мно-
го путешествовала по миру, но 
нигде мне не было так хорошо, 
как дома. И я не хочу уезжать. 
Тем более мы не сделали ниче-
го плохого. Поэтому это не нам 
надо бежать, а людям, которые 
совершили преступление.

Что помогает не сдаваться? 
Доченька! С ней мы не можем быть 
грустными родителями. Смотрим с 
Андреем на нее каждые пять минут 
и не можем нарадоваться. И я не 
могу представить, что людей, кото-
рые творят столько зла, дома тоже 
ждут дети.

Конечно, всё это эмоциональ-
но дается тяжело. С весны у меня 
очень плохой сон. Просыпаюсь по 
ночам и думаю: блин, хорошо, что 
это приснилось, а не происходит в 
реальной жизни. Очень не хватает 
солнца и хороших вестей. Я как-то 
включила телевизор, хотя обычно 
этого не делаю, услышала, что они 
там рассказывают, и у меня даже 
поднялось давление, хотя никогда 
такого не случалось.

Иногда ловлю себя на том, 
что вокруг всё так хмуро, натя-
нуто, ничего не радует. Но я не 
могу «забить» на происходящее, 
переключиться с новостей на 
книжки и сделать вид, что все 
нормально.

СТОП-КРАН

Інфармацыя аб звальненні 
Раманоўскай з’явілася яшчэ 
ў кастрычніку мінулага года. 
Афіцыйная прычына – прагулы, 
інфармуе TUT.BY.

З гэтай нагоды галоўны трэнер 
зборнай Беларусі Мікалай Казека 
тады выказаўся так: “Яе бацька пера-
нёс інсульт, не было каму вазіць 
яго ў бальніцу. Гэтым займалася 
Аляксандра. Яна тэлефанавала, тлу-
мачыла, але ніхто ў РЦАП не звярнуў 
на гэта ўвагі. Рашэнне ангажаванае. 
Мы, вядома, будзем яго аспрэчваць”.

Да 3 лютага Аляксандра 
знаходзілася на бальнічным і пра-
цягвала аднаўляцца пасля аперацыі 
на калене. Паводле заканадаўства, 
у такім выпадку нельга звольніць 
супрацоўніка. Аднак ужо тады яна 
заяўляла, што загад на яе звальнен-
не падпісаны. Зараз усё аформілі 
афіцыйна.

Нагадаем, што Аляксандра 
Раманоўская падпісала ліст за новыя 
выбары і супраць гвалту. Удзельнічала 
ў запісе відэазвароту да чыноўнікаў 
беларускага спорту, якія аказваюць 
ціск на спартсменаў за іх грамад-
зянскую пазіцыю. Таксама ўступіла 
ў свабоднае аб’яднанне спартсменаў 
Беларусі.

Пра апошнюю выбарчую 
кампанію ў Беларусі спартсменка 
выказалася так: “Аднойчы я брала 
ўдзел у Алімпійскіх гульнях, у якіх ад 
справядлівага судзейства была адна 
назва. Цяпер я назіраю ў сваёй краіне 
выбары, якія язык не паварочваецца 
назваць сумленнымі і справядлівымі. У 
гэтым свеце наогул такія рэчы маюць 

права на існаванне? Ці гэта пусты 
гук? Ванітуе ўжо, калі шчыра”.

Затым чэмпіёнка свету неадной-
чы давала шчырыя інтэрв’ю, у якіх 
рэзка крытыкавала сённяшні рэжым, 
і прадала на аўкцыёне свой залаты 
медаль, які яна заваявала на зімовай 
Універсіядзе 2019 года ў Краснаярску. 
У выніку медаль купілі за 15 тысяч 
долараў, атрыманыя грошы пайшлі 
ў Беларускі фонд спартыўнай 
салідарнасці для падтрымкі пацярпе-
лых спартсменаў.

Як бачым, усё гэта Аляксандры 
Раманоўскай не даравалі. Як не 
даравалі і многім іншым спартсменам 
і трэнерам, якія выказалі сваю гра-
мадзянскую пазіцыю.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Нагадаем, што Міжнародная 
федэрацыя хакея пазбавіла 
Беларусь права прыняць у 2021 
годзе чэмпіянат свету, які павінен 
быў прайсці з 21 мая па 6 чэрве-
ня ў Мінску і Рызе. Такое рашэнне 
прынята ў сувязі з той сітуацыяй, 
што склалася ў Беларусі, “у мэтах 
бяспекі”.

Зараз стала вядома, што ўсе 
матчы чэмпіянату пройдуць у 
Рызе. Асноўным месцам правяд-
зення турніру стане “Арэна-Рыга”, 
дзе будуць праходзіць матчы гру-
пы “B”, дзве гульні чвэрцьфінала, 
паўфіналы і фінал.

Другім месцам, дзе будуць 
гуляць каманды, стане “Алімпійскі 
спартыўны цэнтр”, які ператвораць 
у лядовы палац на 6000 месцаў. Там 
пройдуць матчы групы “А” і два 
чвэрцьфіналы.

Як паведаміў дырэктар дэпарта-
мента спорту Міністэрства адукацыі 
і навукі Латвіі Эдгарс Северс, на 
пераабсталяванне Алімпійскага цэн-
тра ў лядовы палац урад Латвіі дадат-
кова выдзеліць 3 мільёны еўра. Пры 
гэтым Северс нагадаў, што ў 2017 год-
зе Латвія ўзяла на сябе абавязацель-
ства арганізаваць частку першынства 
ў Рызе, і на гэтыя мэты ўжо пайшло 
700 тысяч еўра.

Адзначаецца, што, паводле ацэ-
нак Міжнароднай федэрацыі хакея, 
агульныя выдаткі на правядзенне 
турніру складуць прыкладна 14 
мільёнаў еўра, з іх 2 мільёны выд-
зелены на распрацоўку, захаванне 
і маніторынг пратакола COVID-19.

Дарэчы, не мае абсалютна 
ніякага значэння, колькі гледачоў 
могуць змясціць арэны. Прэм’ер-
міністр Латвіі Крыш’яніс Карыньш 
заявіў, што “гэта будзе чэмпіянат 
без гледачоў, эпідэміялагічна бяспеч-
ны, ён будзе праводзіцца ў “пухіры”, 
у якім удзельнікі чэмпіянату будуць 
цалкам ізаляваны ад астатніх”.

“Спартсменаў, абслугоўваючы 
і тэхнічны персанал, а такса-
ма прадстаўнікоў СМІ будуць 
тэсціраваць на каранавірус не 
толькі да прыбыцця ў Латвію, але 
і пасля, – паведаміў Эдгарс Северс. 
– Яны будуць пражываць у фармаце 
”пухіра”, ім будуць рэгулярна рабіць 
тэсты, яны будуць перасоўвацца 
толькі з гасцініцы да канкрэтнага 
месца правядзення спаборніцтваў 
і нікуды больш. На вуліцы яны 
выходзіць не будуць”.

Тым часам былы галоўны трэнер 
мінскага “Дынама” Марэк Сікора 
падтрымаў рашэнне ІІХФ пазбавіць 
Мінск права прымаць чэмпіянат.

“Нярэдка кажуць, што спорт 
апалітычны, але як гэта можа быць 
праўдай, калі ў краіне збіваюць, 
а можа быць, нават забіваюць 
мірных людзей? – распавёў Сікора ў 
інтэрв’ю чэшскаму выданню lidovky. 
– Падчас дэманстрацый былі прая-
вы жорсткасці, што мяне здзівіла. З 
такім рэжымам раней і я асабіста 
сустракаўся ў Чэхаславакіі. У Беларусі 
зараз усё, як было пры камуністах”.

А вось былы прэзідэнт 
Федэрацыі хакея Латвіі Кіраў 
Ліпман лічыць, што Латвія не 

павінна праводзіць гэты чэмпіянат.
– Тое, што ў Рызе пройдзе 

ўвесь чэмпіянат, на мой погляд, 
няправільны ход, – кажа спадар 
Ліпман. – Нельга было браць на 
сябе такі груз, тым больш у такі 
перыяд, калі ва ўсім свеце пандэмія 
каранавіруса. Таму я здзіўлены і 
абураны, хаця тут, мне падаецца, 
сыграў сваю ролю фінансавы бок.

– На ваш погляд, Латвіі трэба 
было адмовіцца ад правядзення 
першынства?

– Латвіі трэба было маўчаць і 
ціха рабіць сваю справу – рыхта-
вацца да правядзення матчаў у сва-
ёй групе. І навошта прэм’ер-міністр 
умешваецца ў спартыўныя справы?

Калі я быў кіраўніком федэрацыі 
і ў 2006 годзе арганізоўваў у 

Рызе чэмпіянат свету па хакеі, то 
прыйшоў да прэм’ера па дапамо-
гу. Ён мне сказаў так: “Кіраў, ты 
да мяне больш не прыходзь. Ёсць 
жаданне – усё арганізоўвай сам”. 
А зараз, як я бачу, урад актыўна 
лабіруе гэтае пытанне.

– А як вам той факт, што пер-
шынство пройдзе без гледачоў?

– Мы ў добрых адносінах 
з кіраўніком Міжнароднай 
федэрацыі хакея Рэнэ Фазелем, 
ён тэлефанаваў мне, каб параіцца 
па гэтым пытанні. І я яму шчыра 
сказаў сваё меркаванне: у такі скла-
даны перыяд трэба наогул адмяніць 
чэмпіянат і не праводзіць яго.

У мінулым жа годзе Швейцарыя 
адмовілася прымаць першынство, 
яно нідзе і не праходзіла. І нічога, 

хакейны свет не абваліўся. Навошта 
рызыкаваць здароўем хакеістаў? 
Таму і ў гэтым годзе чэмпіянат мож-
на было адмяніць, дачакацца леп-
шых часоў. Тым больш што яшчэ 
і палітыка ўмяшалася. Я Фазелю 
таксама сказаў: “Калі ты кажаш, 
што спорт сёння па-за палітыкай, 
то гэта глупства. Спорт і палітыка – 
гэта наразрыўныя рэчы”.

– На ваш погляд, ці правільна 
паступіла Міжнародная федэра-
цыя хакея, калі забрала ў Мінска 
чэмпіянат свету?

– Мне вельмі шкада, што ў 
Беларусі адбываліся такія падзеі, і, 
калі разглядаць сітуацыю з пункта 
гледжання бяспекі ўдзельнікаў пер-
шынства і гасцей, то рашэнне было 
прынята правільнае.

Але калі першынство ўжо забралі ў 
Мінска, то трэба было і ў Рыгі забіраць, 
перанесці чэмпіянат у нейтральную 
краіну. Напрыклад, у Славакію ці 
Данію. Гэта было б аб’ектыўна. А зараз 
атрымліваецца, што Міжнародная 
федэрацыя хакея як быццам 
пралабіравала інтарэсы Латвіі. Многія 
людзі ўспрымаюць гэта так.

– Арганізатары чэмпіянату не 
звярталіся да вас па дапамогу? У 
вас жа ёсць у гэтым плане багаты 
вопыт…

– Са мной толькі Міжнародная 
федэрацыя хакея раіцца, а з нашай 
федэрацыяй і з яе цяперашнім 
кіраўніцтвам не хачу мець ніякіх 
зносін. Таму, нават калі б нешта і 
прапанавалі, я адмовіўся б.

Алесь СІВЫ.


